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1. Методика роботи з формування в учнів уявлень 

про лексичне та граматичне значення 
У програмі  з української мови  для 3 класу розділ «Основа як носій лексичного значення слова і закінчення як носій граматичного значення слова»  включає такий мовний матеріал:  «Лексичне та граматичне значення слова. Однозначні та багатозначні слова. Пряме й переносне значення слова. Синоніми та їх роль. Омоніми. Антоніми. Фразеологізми. Знайомство з етимологією слова. 

Закінчення як значуща частина слова. Граматичні значення слів-назв предметів, слів-назв ознак, слів-назв дій». 

Зазначимо, що робота з лексичним значення велася і в першому, і в другому класах, але без введення терміну. Це відбувалося на уроках у всіх тих ситуаціях, коли учитель давав тлумачення того чи іншого слова або  пропонував учням самостійно навести тлумачення слова, звертав увагу на те, що у різних слів за звучанням та написанням можуть бути  тотожні або дуже близькі тлумачення (синоніми), або слова можуть мати однакове звучання та написання, але різне тлумачення  (омоніми). Таким чином учні за два роки навчання отримали достатній досвід для розрізнення та ототожнення слів. Крім того учні отримали досвід в утворенні форм слів-назв предметів, дій, ознак, що є підставою для формування перших уявлень про граматичне значення.  У третьому класі  буде поглиблене уявлення про лексичне та граматичне значення в ході дослідження відмінностей між ними: 

1) Лексичне значення – це індивідуальне, характерне для конкретного слова, а граматичне значення  – це загальне, характерне для великої групи слів.
2) Усі лексичні значення перелічити не можна, граматичні значення можна перелічити (відмінок, рід, число, особа, час тощо).
3) Носієм лексичного значення слова є основа слова, носієм граматичного значення (не одного, а декількох) є закінчення слова. 
Таким чином, на цьому етапі навчання учитель вирішує цілу низку методичних завдань:

1) розширити уявлення про лексичне та граматичне значення в порівняння з попереднім етапом навчання, дослідивши відмінності між цими значеннями;

2) учити школярів свідомо визначати лексичне значення слова, використовуючи тлумачний словник; з’ясовувати  різні значення багатозначного слова та пояснювати зв’язок між ними; розрізнювати за допомогою тлумачного словника багатозначні слова та омоніми; познайомити з етимологією як наукою про історію слів;
3) учити школярів розрізнювати пряме та переносне (образна назва дійсності) лексичне значення;

4) розширити уявлення про синоніми, виявивши з учнями, що синонімами називаються не лише слова (різні за звучанням та написанням) з однаковими, але й близькими значеннями; учити школярів добирати синоніми до поданих слів; 

5) познайомити учнів з антонімами (слова з протилежним лексичним значенням) і вчити добирати антоніми до поданих слів;

6) розширити уявлення про стійкі сполучення слів – фразеологізми (вводиться термін), виявити особливості лексичного значення фразеологізмів та існування їх в мовленні як одного лексичного слова; учитися урізноманітнювати своє мовлення використанням фразеологізмів;

7) продовжити роботу з утворення форм того самого слова-назви предметів, ознак, дій та визначати граматичні значення відмінка, числа,  роду в словах-назвах предметів та ознак, а також визначати граматичні значення часу, числа, роду або особи в словах-назвах дій;

8) продовжити вдосконалення  орфографічної дії та опанування орфоепічних норм української мови. 

Урок за темою  «Лексичне значення слова. Основа як носій лексичного значення слова» 

Мета уроку: мотивувати до розширення знань про значення слова; ввести термін «лексичне значення» слова, виявити, що основа є носієм лексичного значення; вчитися визначати лексичне значення за тлумачним словником; вправлятися у визначенні значущих частин слова та перевірці орфограм слабких позицій звуків; формувати орфографічну пильність під час списування з орфографічного зразка; учитися брати участь у загальнокласній навчальній дискусії; удосконалювати навички парної  роботи з метою спільного обговорення. 
Сюжетна заставка. Учитель знайомить учнів з сюжетом, поданим на с.3 зошита-посібника № 3. Ми вже звертали увагу вчителя на те, що будь-який діалог між персонажами базується на різних стратегіях поведінки персонажів. У даному разі Петрик штучно утворює слово із різних значущих частин, особливо не замислюючись над тим, чи відповідає утворене слово дійсності. Андрійко, на відміну від Петрика, виступає носієм «мовного почуття» і відразу зазначає, що хоча в мові існують усі перелічені Петриком значущі частини, усі разом вони не утворюють слова. Тобто твердження Андрійка  дозволяє Яринці передбачити, що у слів є якісь секрети, пов’язані зі значенням слів.  Саме розібратися з цими секретами і пропонується учням у розділі «Які значення є у слів?»

Вправа 1 спрямована на уточнення уявлень про лексичне значення слова і введення самого терміну «лексичне значення». Учні в своєму досвіді роботи зі словом уже не раз тлумачили слова, тобто учні вже знають, що слова  існують в мовленні для того, щоб щось називати (комп’ютер) або вказувати на те, що вже названо (він).  Лексичне значення слова не слід плутати з номінативним значення. Йдеться про те, що номінативне значення є у цілої групи слів, наприклад слова-назви предметів, слова-назви ознак, слова-назви дій тощо. Коли говориться, що у слова є лексичне значення, то мається на увазі те, що слово називає якесь певне явище дійсності: книжка, стіл, комп’ютер, ножиці, хоча всі перелічені слова називають предмети. На даному етапі навчання достатньо навчити учнів з’ясовувати лексичне значення того чи іншого слова за тлумачним словником. У середній школі, коли учні будуть вивчати розділ мовознавства  «Лексика та лексикологія», вони розбиратимуться, чому саме такі тлумачення зафіксовані в словнику. Тобто будуть досліджувати, що основою лексичного значення є система родо-видових ознак того чи іншого явища дійсності, лексичне значення якого стало предметом зацікавлення.  
   Вправа 2 дозволяє учням з’ясувати, що носієм лексичного значення в слові є основа. Для цього учні порівнюють різні форми того самого слова (калюжах та калюжі ), визначають закінчення і основу. Учитель може, записавши ці форми слова на дошці, закрити основу аркушем паперу і попросити учнів поміркувати, чи зрозуміло з наявних закінчень, про яке явище дійсності йдеться.  Безумовно, нічого не зрозуміло. Якщо ж закрити закінчення, залишивши лише основи, то всім знавцям української мови зрозуміло, про що йдеться. Учні роблять висновок, що саме основа є носієм лексичного значення. 

Вправа 3 пропонується для виконання в парі з метою спільного обговорення.  
Учні визначають значущі частини в словах, а потім читають у «Скриньці мовознавця» (с. 43) наведені лексичні значення до кожного слова і порівнюють ці значення, спираючись на визначені значущі частини.  

Дощ — атмосферні опади, що випадають із хмар у вигляді краплин води.

Дощик — зменшено-пестливе до дощ.

Дощити — падати, йти (про дощ).

Дощовий — ознака предмета, що має відношення до дощу.

Дощовик — верхній легкий непромокальний одяг, що захищає від дощу.

Задощити — почати дощити.

Учні в парах обговорюють, як залежить лексичне значення споріднених слів від появи префікса або суфікса в основі. 
Вправа 4 дозволяє з’ясувати особливості лексичного значення вказівних слів (він, вона, воно). 

Зазначимо, що лексичне значення слів-назв пов’язане з родо-видовими ознаками того, про що йдеться. Тобто, наприклад, якщо йдеться про лексичне значення слова шофер (водій автомобіля) то це, в першу чергу, родова ознака - назва людини (а не рослини чи тварини, чи речовини тощо), а по друге, видова однака – пояснення, які дії виконує саме людина цієї професії, а не іншої, наприклад, пекар (робітник, який випікає хлібні вироби).  Коли ж йдеться про лексичне значення вказівних слів він, вона, воно, то йдеться лише про те, що мається на увазі те лексичне значення, яке є у слова, замість якого використано в конкретному реченні слова він  (винахідник),  вона (підвода), воно (слово). 
Вправа 5 пропонується учням для домашньої самостійної роботи. 

Урок за темою  «Однозначні та багатозначні слова» 

Мета уроку: виявити однозначні та багатозначні слова; з’ясувати формальні відмінності багатозначних слів від омонімів з опорою на тлумачний словник, вправлятися в розрізненні багатозначних слів та омонімів, учитися брати участь у загальнокласній навчальній дискусії; вчитися визначати лексичне значення за тлумачним словником; вправлятися у визначенні значущих частин слова та перевірці орфограм слабких позицій звуків; удосконалювати навички групової  роботи з метою спільного обговорення («Учнівська рада»). 
Вправа 6. Учням пропонується прочитати вірш, розглянути кумедний малюнок та подумати над тим, яке лексичне значення слова гребінець малося на увазі в вірші, а про яке лексичне значення цього слова подумав Плямс. Увага учнів привертається до того, що слово може мати декілька лексичних значень. Вводиться визначення однозначного та  багатозначного слова. Учні з’ясовують, як у тлумачному словнику записуються лексичні значення того самого слова. Йдеться про те, що під словом записуються усі значення, які нумеруються: 1), 2) тощо. Одночасно увага учнів привертається до того, що слова-омоніми в словнику, на відміну від багатозначного слова, записуються  декілька разів і кожного разу мають індекс слово1, слово2 тощо. Зазначимо, що без словника важко розрізнити, чи з багатозначним словом ведеться робота чи зі словами-омонімами, тому краще навчити учнів отримувати необхідну інформацію з тлумачного словника.  
Вправа 7 пропонує продовжити роботу з лексичними значеннями багатозначного слова і звернути увагу на те, що усі значення багатозначного слова завжди зв’язані між собою.

Наприклад, слово ключ, яке є відгадкою до загадки, має декілька лексичних значень, про які йдеться в загадці. У тлумачному словнику вказується, що слово ключ має 10 різних лексичних значень. Серед наведених – 1, 2, 6 – це ті значення, на які звертається увага в загадці. Що є спільного між усіма  трьома значеннями? Учитель вислуховує міркування учнів і звертає їхню увагу на те, що перше (ключ від замка) та шосте  значення (нотний ключ) пов’язані між собою тим, що  ключем щось відкривається. Перше і друге значення пов’язані між собою тим, що за допомогою ключа можуть робити прямі та зворотні дії – замикати/відмикати, закручувати/відкручувати. От і виходить, що хоча безпосередньо між собою пов’язані перше і шосте значення, перше і друге, але в цілому усі три значення пов’язані між собою. Звертаємо увагу вчителя й на те, що у слова ключ  з тими значеннями, які ми обговорили, є слово-омонім ключ зі значенням джерело. У цьому значенні слово ключ у сучасній мові майже не вживається.
КЛЮЧ 1, а, чол.

1. Знаряддя для замикання та відмикання замка, засува та ін. 
2. Знаряддя для загвинчування або відгвинчування гайок, болтів і т. ін., для накручування завідних механізмів тощо. Гайкові ключі — інструмент для загвинчування й відгвинчування гайок, болтів і гвинтів з квадратними чи шестигранними головками //   Знаряддя для натягування струн музичних інструментів (арфи, фортепіано, гітари тощо).

3. до чого, для чого, перен. Засіб для розуміння, розгадування когось, чогось, для оволодіння чимось. //  Умовна система позначення літер, цифр і т. ін., на якій заснований спосіб читання якого-небудь шифрованого тексту; //  Підрядник до іноземного тексту, а також збірник відповідей на задачі.

4. перен. Найважливіший у воєнному відношенні пункт, оволодіння яким зміцнює, поліпшує становище, забезпечує перемогу. 
5. спец. У телеграфному апараті або радіопередавачі — вимикач для замикання й розмикання електричного кола на різні відрізки часу відповідно до телеграфного коду. 
6. муз. Знак на початку нотного рядка, за допомогою якого встановлюється висота та назва звуку. Скрипковий ключ; Басовий ключ;  
7. кого, чого і з означ. Ряд однорідних предметів або живих істот, які рухаються один за одним, утворюючи кут. 
8. у знач. присл. ключем ключами. 
9. архт. Горішній клиноподібний камінь, який завершує склепіння будинку або арку.

10. Жердина з гачком, за який зачіплюють відро для набирання води з криниці. 
КЛЮЧ 2, а, чол., рідко. Те саме, що джерело 
(Словник української мови: в 11 томах. — Том 4, 1973. — Стор. 193)
У вправі 8 продовжується робота з  багатозначними  словами. Учні об’єднуються в групи з метою спільного обговорення запропонованих 5 пар речень і визначення серед них тих, де використано багатозначні слова. 

Такими реченнями є речення зі словами ліс, ніс, хвіст, груша. 

Слово намисто є   однозначним словом. 

ЛІС, у, мн. ліси, ів, чол.

1. Велика площа землі, заросла деревами і кущами. 
2. тільки одн. Зрубані дерева як будівельний та ін. матеріал. 
(Словник української мови: в 11 томах. — Том 4, 1973. — Стор. 522)
НІС, носа, чол.

1. Орган нюху у вигляді виступу над ротом з дихальними шляхами на обличчі людини, морді тварини 
2. Дзьоб птаха. 
3. Передня частина човна, судна, літака і т. ін. 
4. Передня частина взуття. 

(Словник української мови: в 11 томах. — Том 5, 1974. — Стор. 426)
ГРУ́ША, і, жін.

1. Садове і лісове фруктове дерево з темно-зеленим цупким листям та плодами, що перев. мають форму заокругленого конуса. 
2. Плід цього дерева. 
3. Предмет, що має форму плода цього дерева. 

(Словник української мови: в 11 томах. — Том 2, 1971. — Стор. 183)
Важливо, щоб учитель обговорив з учнями зв’язки між лексичними значеннями багатозначного слова. 

Після обговорення учні записують обрані речення в свої зошити, перевіряючи орфограми.

Вправу 9 учні виконують самостійно вдома, з’ясовуючи за тлумачним словником, що слово динозавр – однозначне слово, а слово Земля – це багатозначне слово. 
ДИНОЗА́ВР, а, чол. Велетенський рослиноїдний плазун мезозойської ери. 

(Словник української мови: в 11 томах. — Том 2, 1971. — Стор. 280)
ЗЕМЛЯ́, і, жін.

1. тільки одн. Третя по порядку від Сонця велика планета, яка обертається навколо своєї осі і навколо Сонця. 
2. тільки одн. Верхній шар земної кори. 
3. тільки одн. Речовина темно-бурого кольору, що входить до складу земної кори. 
4. тільки одн. Суша (на відміну від водяного простору). 
5. Ґрунт, який обробляється і використовується для вирощування рослин. 
6. Країна, край, держава. 

(Словник української мови: в 11 томах. — Том 3, 1972. — Стор. 557)

Урок за темою  «Пряме і переносне значення слова» 

Мета уроку:  розширити уявлення про багатозначні слова, виявивши, що є пряме та переносне лексичне значення, з’ясувати, як позначається переносне значення в тлумачному словнику, вправлятися в розрізненні прямого та переносного значення, учитися брати участь у загальнокласній навчальній дискусії; вчитися визначати лексичне значення за тлумачним словником; вправлятися у визначенні значущих частин слова та перевірці орфограм слабких позицій звуків; удосконалювати навички парної  роботи з метою спільного обговорення. 
Вправу 10 учні виконують в парах. Інструкція до роботи:

1. Прочитайте лексичні значення слова старий в Скриньці мовознавця на с. 43.

2. Прочитайте  сполучення слів, подані у вправі 10, обговоріть, чи доречно використання слова старий у них. 

3. Знайдіть те сполучення слів, у якому слово старий вжито недоречно та позначте його галочкою.

Під час обговорення результатів парної роботи учитель з’ясовує з учнями, який зв'язок вони припускають між лексичними значеннями слова старий. Можна передбачити, що учні будуть говорити про те, що лексичні значення пов’язані між собою тим, що в усіх них йдеться про щось, що має історію, строк давності. Тому старий суп, як суп, приготовлений давно, не дуже точне сполучення, бо для супу давність походження не є важливою характеристикою, про суп точніше говорити свіжий він або ні.  

У вправі 11 продовжується робота з розширення уявлення про багатозначність слова і  виявляється, що у слова може бути пряме та переносне лексичне значення.  

Значення однозначного слова – це завжди пряме значення. Переносні значення є лише у багатозначних слів. Зазначимо, що не у всіх багатозначних слів є переносні значення. Увага учнів уже неодноразово приверталася до того, що лексичні значення пов’язані між собою чимось спільним: схожість за формою, схожість за функцією тощо.  Переносні значення – це значення, пов’язані з якимось образом, що викликається словом. Тому, якщо у слова є більше ніж одне значення, усі вони будуть переносними.  У словнику, коли наводяться усі значення багатозначного слова і якесь з них є переносним значенням використовується позначка перен. У слова може бути декілька переносних значень.

ЗОЛОТИ́Й, а, е.

1. Прикм. до золото 1. Золотий зливок; //  Який має в собі золото як складову частину. //  Зробл. із золота або покритий, оздоблений золотом чи позолотою. //  Пов'язаний із видобуванням золота. Золоті копальні; Золота промисловість.

2. у знач. ім. золотий, того, чол., заст. Золота монета; червінець. 
3. Витканий, шитий шовковими нитками з тонкою позолотою. 
4. Який своїм кольором нагадує золото; блискучо-жовтий, оранжевий. 
5. перен. Дуже цінний, вартий поваги (про людину, її характер і т. ін.). 
6. перен. Який дає людям радість, щастя; прекрасний, щасливий. 
7. перен. Дорогий, любий (у пестл. звертанні до кого-небудь). 

(Словник української мови: в 11 томах. — Том 3, 1972. — Стор. 680)
Золоті руки – це руки такого майстра, якого поважають, цінують (див. 5 значення слова золотий). 

Запис у два стовпчики сполучень слів із словом золотий  буде виглядати так:

	Пряме значення
	Переносне значення 

	Золота тарілка
	Золоті руки 

	Золоте зерно
	Золотий характер 

	Золотий колос
	Золоті слова

	Золоте проміння
	

	Золота монета
	


У вправі 12 учні вправляються у розрізненні прямих та переносних значень слова. Обрані речення учні записують, перевіряючи орфограму. У складних випадках учні можуть звернутися до тлумачного словника. 

Очікуваний запис:

1. Струмок гордовито несе свою кришталеву воду між замерзлих берегів. 2. Пісня лилася лугом, звеселяючи все довкола.3. Весна розбудила сонну землю.4. Дмитро був справжнім орлом — розумним та_ мужнім. 

Вправа 13 виконується вдома. 

Очікуваний запис:

1. Вода кипить при_ температурі сто градусів за_ Цельсієм. 2. У кухні 
                                                                                  перен.

кипить чайник. 3. Навколо човна під_ веслами кипіла білим шумовинням 
                                                                                                         перен.

вода.4. Перед новорічними святами життя в_ нашій школі кипить. 5. Риба 
кипіла в_ казані, а хлопці будували курінь.
Урок  за темою «Синоніми та їх роль» 

Мета уроку:  виявити, що синоніми можуть мати не лише однакове лексичне значення, а й близьке, але не тотожне; з’ясувати, для чого потрібні синоніми, учитися редагувати текст, використовуючи синоніми; формувати контрольно-оцінні  дії під час виконання орфографічної дії; формувати орфографічну пильність під час списування з орфографічного зразка; удосконалювати навички парної роботи (взаємоперевірка) та групової роботи («Учнівська рада»). 
Вправа 14   спрямована на актуалізацію знань про синоніми, отримані учнями в попередній період навчання. Учні вже знають,що синоніми називаються слова, які є різними за звучанням та написанням, але мають однакове лексичне значення. Йдеться про повні синоніми: бегемот – гіпопотам, градусник – термометр, буква – літера.  (Термін повні синоніми не вводиться.) Слова, які є повними синоніми не мають ніяких обмежень у заміні одне одного. Інколи постає питання, чи не засмічують нашу мову синоніми. Відповідь однозначна: ні в якому разі повні синоніми не можна розглядати як щось зайве в мові. Повні синоніми урізноманітнюють людське мовлення. 

У вправі 15   продовжується робота з повними синонімами. Учням пропонується виправити недоліки в тексті, які викликані повторенням тих самих слів: алфавіт та буква. Раніше учні вже навчилися уникати повторювання за рахунок використання вказівних слів він, вона, воно. Але зараз щоб уникнути повторення тих самих слів учні можуть використати синоніми до слів алфавіт (азбука, абетка) та буква (літера). 
Вправа 16 передбачає виявлення того,що в мові крім повних синонімів є ще й неповні. (Терміни повні та неповні синоніми не вводяться.) Завдання полягає в тому, щоб згрупувати пари слів. У першу групу записуються ті, слова в яких мають однакове лексичне значення, а в другу — ті, слова в яких близькі за значенням.
Інструкція до парної роботи: 

1. Працюймо  в парі.
2. Розподіліть, хто виписує слова в першу групу (з однаковим лексичним значенням), а хто – в другу (з близьким лексичним значенням).

3. Виконайте свою частину роботи.

4. Обміняйтеся зошитами та перевірте, чи не опинилися «ваші» слова в роботі товариша. 

5. Обговоріть результати перевірки. 
Перша група: плаття — сукня, фотографія — світлина, , вертоліт — гелікоптер, таблетка — пігулка, криниця — колодязь,

Друга група: швидкий — стрімкий, говорити — базікати, холодний — крижаний, доріжка — стежка.
У ході спільного обговорення результатів парної роботи учитель та учні з’ясовують, що якщо наявність слів першої групи можна пояснити різноманітністю мови, то слова другої групи потрібні в мові для більш точної передачі особливих рис предметів, дій, ознак.  
Вправа 17 спрямована на те, щоб учні усвідомили, що синоніми з близьким значенням (неповні синоніми) не можуть замінювати одне одного в реченнях, як це роблять синоніми з однаковим лексичним значенням (повні). 

Очікуваний запис:

Коли зима зустрічається з_ літом
За народним віруванням, на Стрітення Господнє — 15 лютого —
зима зустрічається з_ літом. У цей день люди влаштовували веселі вистави.
Зима завжди була одягнена лютою старою бабою в_ полатаному кожусі й_ подертих чоботах, а Літо — дівчиною в_ мережаній квітами красивій сорочці з_ серпом та_ снопом жита в_ руках.
Вправа 18 виконується учнями вдома. Учні записують текст, перевіряючи орфограми. Після запису вони підкреслюють синоніми до слова дощ (злива, дощовиця, проливень, хляпавка, мжичка) та з’ясовують їх значення в «Скриньці мовознавця» на с. 43.

Урок  за темою «Антоніми» 

Мета уроку:  розширити уявлення учнів про лексичне значення слів, виявивши слова з протилежним лексичним значенням (антоніми); вправлятися в доборі антонімів; формувати орфографічну пильність під час списування тексту; виявити відмінності тексту-опису від тексту-розповіді; удосконалювати навички групової роботи з метою спільного обговорення (Учнівська рада»). 
Виконуючи вправу 19, учні обговорюють про яких тварин розповіли Яринка та Андрійко (бегемот – жираф) та  виписують пари слів-назв ознак, які мають протилежне лексичне значення: велика – маленька, коротка – довга, товсті - тонкі. Учитель вводить визначення антонімів та сам термін, знайомить  зі словником антонімів. 

Виконання вправи 20 дозволить учням повправлятися у визначенні  антонімів. Зазначимо відразу, що знаходження слів з протилежним лексичним значенням – це не така легка справа. У старших класах учні будуть вивчати розділ мовознавства «Лексика та лексикологія», де більш досконало будуть розбиратися, які саме лексичні значення можна вважати протилежними, що таке антонімічна пара тощо. У початкових класах учням пропонуються для розгляду слова, які без будь-яких застережень визнаються антонімами і складають такі пари: світло — темрява, новий — старий, швидко — повільно, легко — важко,  радість — горе, добро — зло, холодний — гарячий, говорити — мовчати. 

Учні для виконання завдання об’єднуються в групи з метою спільного обговорення. 

Інструкція для групової роботи:

1. Об’єднайтеся в групи та обговоріть, які з запропонованих пар слів є антонімами.
2. У разі погодження підкресліть обрану пару кожний у своєму зошиті. 
3. Після завершення роботи оберіть доповідача та дайте сигнал про готовність доповідати. 
Вправа 21 спрямована на формування орфографічної пильності і виконується самостійно. Учні спочатку читають усі речення та знаходять необхідні слова-антоніми. Потім учні  списують подані прислів’я, працюючи за відомим їм алгоритмом списування. 

Очікуваний запис:

1. Краще своє мале, ніж чуже велике. 2. Праця людину годує, а лінь  марнує. 3. Бачить чуже під лісом, а  своє не _бачить під_ носом. 4. Ранні пташки росу п’ють, а пізні — слізки ллють. 5. З великої хмари малий дощ. 6. Краще гірка правда, ніж солодка брехня. 7. М’яко стелить, та твердо  спати.
У вправі 22  пропонується розмова про відмінності тексту-опису від тексту-розповіді. Учні читають два тексти: «Як слон врятував хазяїна від тигра» та «Слони». 

Далі учні шукають відповідь на питання, про що повідомляється в текстах та що саме повідомляється в кожному з текстів. 

З’ясовується, що в першому тексті йдеться про події, учасником яких був слон: слон допомагав хазяїну валити ліс; тигр хотів напасти на людину, а слон запобіг цьому; хазяїн віддячив слонові. У другому тексті йдеться про певні ознаки слона (скільки важить слон, який у словна хобот, скільки слон їсть). Таке обговорення текстів дозволяє учням дійти до висновку, що тексти можуть розрізнюватися за змістом своїх повідомлень: одні тексти повідомляють про послідовність подій (текст-розповідь), інші тексти повідомляють про певні ознаки  (текст-опис). Далі учитель пропонує учням спробувати переставити в кожному з текстів його частини. Результатом такої практичної роботи є висновок, що в тексті-розповіді частини тексту (його повідомлення) переставити місцями не можна, а в тексті-описі це можливо. 

До виділених слів учні добирають антоніми (найбільші – найменші, сильний – слабкий, день – ніч).
 Вправу 23 учні виконують самостійно вдома, добираючи з довідки до поданих слів антоніми.   Очікуваний запис:

Щедрий – скупий, чесний – підлий, свято – будень, ситий – голодний, позичати – віддавати, зима – літо, любити – ненавидіти, друг – ворог.
Урок за темою  «Фразеологізми» 

Мета уроку: конкретизувати отримані  знання про лексичне значення слова в роботі з фразеологізмами; вправлятися в доборі синонімів та антонімів серед поданих фразеологізмів, учитися використовувати поширені фразеологізми у своєму мовленні; удосконалювати навички парної та групової роботи з метою спільного обговорення.  
Вправа 24 спрямована на конкретизацію отриманих  знань про лексичне значення слова в роботі з фразеологізмами. Учні і раніше вже не раз натрапляли на стійкі сполучення слів, тлумачили їхнє лексичне значення, училися використовувати поширені фразеологізми в мовленні. На цьому етапі навчання вводиться термін для назви таких стійких сполучень і з’ясовується, що незалежно від того, із скількох слів складається фразеологізм, він є носієм лексичного значення, мов би є одним словом. Саме для розуміння цього учням і пропонується попрацювати із фразеологізмом «ловити ґав», лексичне значення якого є «ледарювати». Важливо не поспішати в роботі з фразеологізмом на цьому етапі і по черзі з’ясувати за тлумачним словником лексичне значення кожного окремого слова. 

Ловити - 1. Хапати що-небудь на льоту. 2. Намагатися схопити, спіймати того (те), хто (що) тікає, віддаляється. 3. Брати, вибирати що-небудь з рідини. 4. Хватати які-небудь живі істоти з певною метою. 5. перен. Намагатися збагнути, сприйняти слухом, зором. 
Ґава - 1. Те саме, що ворона.  2. перен., зневажл. Неуважна, нерозторопна людина; роззява.
Звертаємо увагу вчителя, що ні одне з лексичних значень цих двох слів не має значення «ледарювати, нічого не робити». Це лексичне значення є саме у стійкого сполучення слів «ловити ґав». 

Ґав (ґави) ловити — нічого не робити; ледарювати, пропускати яку-небудь нагоду; бути неуважним, неспритним. 
У вправі 25 продовжується робота з найбільш поширеними фразеологізмами, лексичне значення бажано щоб учні поступово засвоювали. Безумовно, лексичне значення фразеологізму може бути виявлено з контексту. Тому учні працюють не з окремо наведеними фразеологізмами, а з такими, що використані в тексті. Читаючи текст, учні добирають із довідки відповідні лексичні значення фразеологізмів і записують парами кожний фразеологізм з його тлумаченням.

Очікуваний запис:

Робити з_ мухи слона – перебільшувати. Вийшов з ладу – поламався. Брати на_ сміх – глузувати. Мов з_ гуски вода – байдуже. Набрався розуму – порозумнішав. 

Вправа 26 спрямована на конкретизацію знань про антоніми. Учням пропонується серед поданих фразеологізмів знайти такі, які можна вважати антонімами. 

Учні виявляють такі пари:

не видавиш слова – язик без кісток

на краю світу – під носом

повісити носа – бути на сьомому небі

як кіт наплакав – як за гріш маку

у поті чола – як мокре горить

Учитель та учні обговорюють тлумачення кожного з фразеологізмів. Далі кожна пара вибирає один з фразеологізмів та намагається уявити ситуацію спілкування, у якій використання цього фразеологізму було б доречним. Учні записують складений діалог. Декільком парам пропонується розіграти свій діалог перед глядачами. 

У вправі 27 учитель та учні з’ясовують значення фразеологізмів, а потім знаходять синоніми серед них (учні пригадують, що у синонімів лексичне значення однакове або близьке) і записують групами: 1) з'їсти собаку,  набивати руку;  2) аж іскри летять, до десятого поту; 3) важлива птиця, велика цяця; 4) як з цапа молока,  як у карася вовни; 5) тримати язик за зубами,  води в рота набрати.

З'їсти собаку  — набути досвіду в якійсь справі, досконало, до тонкощів вивчити що-небудь
Аж іскри з очей летять (посипались) — про запаморочення від болю (внаслідок удару по голові й т. ін.)

Важливий (важний) птах (птиця) — людина, що займає високе становище в суспільстві. 

Як з цапа (з козла) молока — нічого немає, немає ніякої користі.

Набивати (набити) руку на (в) чому — набувати вправності, уміння, досвіду в чому-небудь.

Тримати (утримувати, утримати, держати, удержувати, удержати, притримувати, притримати і т. ін.) язик (язика) [за зубами, на прив'язі] — утримуватись від висловлювання, не розголошувати таємниці.

Велика цяця, ірон. — поважна, впливова особа.  

Води в рота набрати - Як (мов і т. ін.) води в рот набрати — вперто мовчати, нічого не говорити. 

Як у карася вовни - нічого немає, немає ніякої користі.

До десятого поту - до крайньої (граничної) втоми. 
Вправа 28 виконується учнями самостійно вдома. Учням пропонується прочитати текст і дібрати відповідні фразеологізми, які подані у довідці: 

1) Поводив себе Чорниш як важлива птиця. 

2) Йому важливо було бути в курсі всіх сімейних подій. 

3) Якщо хтось з хазяїв починав гладити його чорну блискучу шерстку, він був на сьомому небі від задоволення. 

Далі учні списують текст, вставляючи фразеологізми.

Учні також розмірковують над питанням, де міг би бути розташований поданий текст-опис. За усіма ознаками можна впевнено сказати, що в оповіданні письменника. На наступному уроці учитель вислуховує дитячі обґрунтування своїх міркувань. Наприклад: «Чисельні подробиці і великий за обсягом, тому це не оголошення. Відсутні загальні факти про котів, тому це не текст з енциклопедії. Не зрозуміло до кого конкретно звертаються з цією розповіддю, тому це не лист до друга. Можна впевнено сказати, що це  уривок з якогось оповідання письменника, бо, мабуть, далі буде розповідь про якісь пригоди цього кота». 
Урок за темою  «Знайомство з етимологією слова»

Мета уроку:  познайомитися з етимологією як розділом науки, який вивчає походження та історію слова, виявити залежність правопису слів від історії цих слів, учитися формулювати думку на основі прочитаного тексту лінгвістичного спрямування;  формувати дії контролю та оцінки під час орфографічної дії; учитися брати участь у навчальній дискусії, удосконалювати навички групової роботи з метою спільного обговорення.  
Вправа 29 спрямована на визначення лексичного значення застарілих слів, які можуть траплятися в деяких фразеологізмах. Наприклад: бити байдики.  Учні знайомляться з історією слова байдики в «Скриньці мовознавця» (с. 43). За наявності в бібліотеці етимологічного словника української мови для школярів учитель знайомить учнів з деякими статтями з цього словника, за відсутності – просто розказує про можливість звернутися до такого словника. Наприклад, існує «Етимологічний словник української мови» в 7-ми томах, створений фахівцями інституту мовознавства О. О. Потебні у 80-ті роки минулого століття, виданий у Києві, у видавництві «Наукова думка». Цей словник створено для широкого кола філологів – фахівців з української та інших слов’янських мов – і всіх, хто цікавиться походженням слів – наукових працівників, викладачів, студентів, школярів.

Після обговорення історії походження слова байдики учні записують вірш Б.Заходера, перевіряючи орфограми. 

Виконуючи вправу 30 учні виявляють, що знання історії слова часто може допомогти пояснити написання слова в сучасній мові. Ненаголошений голосний звук у слові виделка  позначається буквою и за орфографічним словником, бо знайти перевірку за сильною позицією в сучасній мові неможливо. Але історія походження цього слова і зв'язок з польським словом widly, яке можна перекласти українською як вила, дозволяє виявити, що буква и в написанні цього слова не є випадковою. Також учні знаходять і пояснення для вибору букви и на позначення ненаголошеного голосного звука в слові тривога (зв'язок із древнім словом tris, що означає тричи повторений сигнал про небезпеку). Таким чином, у цій вправі учні відкривають для себе «корисну» етимологію.

Учні самостійно складають речення з цими словами та записують їх.

У вправі 31 учні читають текст про «Цікаву етимологію».  Справа в тому, що етимологія для учнів може бути не лише корисною, як це з’ясовано було в попередній вправі, а й просто цікавою. У тексті наводиться приклад етимологічного аналізу слова ракета. Учні, прочитавши текст, можуть поміркувати над питанням, як учені досліджують історію слова. Ця робота виконується в групі. Свої міркування (3 -4 речення) учні записують у свої зошити, а потім представники групи зачитують результати спільного обговорення усьому класу. Наприклад: «Учені дізнаються про походження слова. Вони з’ясовують, з якої мови воно прийшло в українську  мову. Вивчають, як воно могло утворитися.   Виявляють, як змінювалося лексичне значення та звучання слова за його історію». 

Вправа 32 передбачена для виконання учнями вдома.  
Урок  за темою «Омоніми» 

Мета уроку:  розширити уявлення про омоніми; досліди групи омонімів, вправлятися у визначенні омонімів, вправлятися в перевірці орфограм слабкої позиції звука; вчитися визначати завдання автора тексту (Кому адресоване висловлювання? Чи завершене висловлювання?); учитися брати участь у навчальній дискусії, удосконалювати навички групової роботи з метою спільного обговорення («Учнівська рада»).  
Вправа 33   спрямована на вправляння у визначенні лексичного значення слова з використанням контексту (бігає коса, коса до пояса, вибігає аж на косу). Учні, читаючи вірш, повинні з’ясувати, у яких лексичних значеннях використовується слово коса в різних реченнях і довести, що це три різних слова. Учням уже відомі відмінності між омонімами та багатозначними словами. Учні в попередні роки навчання натрапляли на слова, які  можуть однаково вимовлятися та писатися, але називати різні предмети. Відсутність будь-якого зв’язку між лексичними значеннями – це ознака омонімів. Між лексичними значеннями багатозначного слова завжди існує зв'язок (за формою, за призначенням тощо). 

У вправі 34  учні продовжують працювати з омонімами. З поданими словами – бал, такса, півник, ласка, лютий – учні складають  по 2 речення так, щоб було зрозумілим лексичне значення в кожному з них. Мається на увазі, що речення на кшталт «У слові лютий два склади», «Такий бал нікого не влаштовує» не розкривають лексичного значення слів, тобто не виступають тим контекстом, який би дозволив зрозуміти, що мається на увазі. 

Можливі такі речення:

 Через декілька місяців у школах пройдуть випускні бали. –  На екзамені учень отримав високий бал. 

У моєї такси коричнева шерстка та біла пляма на носі. – У різних містах існує своя такса за проїзд у міському транспорті. 

 На клумбі жовтим полум'ям підвелися височенні півники. – Задерикуваті півники високо підскакували за огорожею.  

Спасибі вам, дорогі, за привітні слова та дружню ласку. – Ласка тихенько підкралася та зазирнула в миску.

У сусіда жив дуже лютий пес. – У лютому в повітрі вже пахне весною. 
Вправа 35 передбачає роботу учнів у групі («Учнівська рада»). Інструкція до групової роботи:

1. Працюймо в групі.

2. Домовтеся, хто буде ведучим, а хто за яку групу слів відповідатиме. 

3. Спочатку позподіліть слова по групах. 

4. Ведучий зачитує пару слів, а той, хто вважає, що слово належить його групі, подає сигнал. 

5. Якщо інші учасники групи згідні і не мають інших пропозицій, то слово позначається відповідною цифрою.

6. Після того, як розподілите усі слова, запишіть їх у три групи, перевіряючи орфограми. 

Очікуваний запис:

1) Лисички — смачні лисички, народна байка — тепла байка, 

2) Металевий клинок — молоденький кленок, побігли

плету косу — мию плиту.
3) Чарівний зáмок — дверний замóк, áтлас світу — атлáс на плаття. 

Під час обговорення результатів роботи робиться висновок, що до омонімів відносяться не тількі слова, які вимовляються та пишуться однаково (лисички, байка) , як це вважалося учнями на попередньому етапі знайомства з омонімами, а й слова, які можуть вимовлятися однаково, а писатися по-різному (клинок – кленок, плету – плиту)  або навпаки: вимовлятися по-різному, а писатися однаково (зáмок – замóк, áтлас – атлáс). 
Вправа 36 (на розгляд учителя) дозволяє учням повправлятися в розрізненні омонімів та багатозначних слів.  Нагадуємо, що пересвідчитися, чи є слова омонімами, можна за тлумачним словником. Але інколи достатньо і поміркувати, чи є між лексичними значеннями якийсь зв'язок (наприклад, коли слова називають дію і предмет).

Правильний вибір сполучень слів з омонімами:

Лист дерева – електронний лист.

Череда ходоби – заварювати череду.

Топити в печі – топити у воді. 

У вправі 37 продовжується робота з текстом-описом на рівні з’ясовування, яким може бути завдання автора, коли він складає текст-опис. Мається на увазі, кому буде адресовано висловлювання автора, тобто де буде розташований текст: це буде оголошення, чи це буде енциклопедичний текст, чи автор пише листа другові, чи автор дає опис героя у своєму оповіданні. У залежності від адресата автор на різні ознаки звертає увагу і обирає різні словесні засоби. З учнями можна спробувати побудувати різні варіанти тексту-опису про пташку ківі, замінюючи адресата. 

Наявність у слова ківі (пташка) омоніма – ківі як назва фрукта дозволяє запропонувати учням удома скласти план та текст-опис фрукта ківі.  

Урок  за темою «Закінчення як носій граматичного значення слова» 

Мета уроку: виявити у слова крім лексичного значення наявність граматичних значень, з’ясувати, для чого потрібні слову граматичні значення та чому в слова їх декілька, дослідити відмінності між лексичним та граматичним значенням (що є носієм, як часто вживається); учитися брати участь у навчальній дискусії, удосконалювати навички групової  роботи з метою спільного обговорення («Учнівська рада»).  
Вправа 38  спрямована на виявлення у слова крім лексичного значення граматичних значень. Для цього учням пропонується з тих самих слів (сестра, брат, читати, старший) за малюнками дати відповідь на питання «Хто кому читає?д.

Можливі такі відповіді:

1. Старша сестра читає братові.

2. Сестри читають старшому братові.

3. Старший брат читає сестрам.

Учням не складно буде довести, що лексичне значення слів у всіх реченнях те саме. Зробити вони це можуть, спираючись на те, що на усіх малюнках є хлопчик та дівчатка (тобто брат та сестри як істоти різного полу, які знаходяться в родинних стосунках) і на усіх малюнках  зображена та сама дія (хлопчик або дівчатка в руках тримають книжку). У самих слів у реченнях  змінювалася лише форма, тобто у слів різні закінчення, а в основах не з’явилося ні нових суфіксів, ні префіксів. 

Далі учні дають відповіді на питання і доходять висновку, що крім лексичного значення слово має ще деякі значення. У слова сестра є значення «одна» в першому реченні і «кілька» в другому та третьому. У слова брат є значення «той, хто виконує дію» в третьому реченні та «той, кому адресована дія» - в першому та другому реченнях. Слово старший може позначати ознаку сестри (в першому реченні) або брата (в другому та третьому реченнях). Слово читати в першому та третьому реченнях означає, що дію виконує одна людина, а в другому – кілька людей. 

Таким чином, учні виявляють, що крім лексичного значення слово має ще й значення, які виражають  певні особливості предметів, дій, ознак, тобто  граматичні значення. 

Звертаємо увагу вчителя на те, що в цьому дослідженні учні відкривають у слова граматичні синтаксичні значення, тобто значення які забезпечують зв'язок слів у реченні. Тому стверджується, що виявляються граматичні значення слів у реченні. Через деякий час учні відкриють і несинтаксичні граматичні значення, тобто ті, що не впливають на зв'язок слів у реченні (час, вид), але впливають на форму слова. 

Після того, як учні дійдуть до висновку про наявність у слова граматичних значень, вони з’ясовують, яка частина слова є носієм лексичного значення, а яка – носієм граматичних значень. Для цього учні уточнюють, про які саме граматичні значення повідомляє закінчення в слові сестра в різних реченнях:

                      одна 

 Сестра     

                    той, хто виконує дію 

                       багато

  Сестри     

                     ті, хто виконують дію 

                       багато

  Сестрам     

                     ті, кому адресована дія 

Зроблені уточнення дозволяють учням свідомо сказати, що основа виражає лексичне значення слова, а закінчення виражає граматичні значення. Розрізна картка з відповідною схемою подана на с. 47. 

Дехто з учнів може додати, що існують багатозначні слова, тому і основа є носієм декількох лексичних значень. З одного боку, таке твердження доцільне, але слід зазначити, що в конкретному реченні в слова буде тільки одне з усіх його лексичних значень, а от граматичних завжди буде декілька.  

У вправі 39 учням пропонується, працюючи в группах за типом «Учнівська рада», дослідити, як часто трапляються в нашому мовленні ті чи інші лексичні та граматичні значення. Для цього в тексті вірша учням пропонується знайти слова з лексичним значенням «частина тіла людини та більшості тварин, що з’єднує голову з тулубом». Зрозуміло, що йдеться про слово шия. Інших слів у цьому тексті з таким лексичним значенням немає. Стосовно ж граматичного значення «дію виконує той, хто говорить», можна буде сказати, що з таким значенням в тексті трапилося багато слів (встаю, роблю, чищу, мию, готую, підмітаю, поспішаю). На основі такого дослідження й робіться висновок, що лексичне значення – це індивідуальне значення кожного слова, а от граматичні значення – однакові для великих груп слів. 
Інструкція до групової роботи: 

1. Працюймо  в групі.

2. Розподіліть обов’язки: хто зачитує текст, хто шукає слова з відповідним лексичним значенням, хто – з відповідним граматичним. 

3. Обміняйтеся думками, узгодьте їх.

4. Поміркуйте, скільки слів є в мові з даним лексичним значенням, а скільки з граматичним.

Учитель з учнями обговорює результати групової роботи, робиться висновок про відмінності між лексичним та граматичним значенням. 

Далі (за наявності часу) учні самостійно розказують про свої ранкові справи та записують розповідь. 
Вправа 40 виконується самостійно вдома. 

Очікуваний запис:

Зимові красені

Снігурі прилітають у_ наші краї з_ першим снігом. Це червоногруді пташки з_ чорною шапочкою на_ голові. На спинках снігурів начебто накинуті сірі фраки з_ чорними та_ гострими довгими хвостами. Короткими та_ товстенькими дзьобиками вони витягують з-під снігу червоні ягідки горобини.
Учні також визначають закінчення та основу в словах-назвах предметів з граматичним значенням «один предмет»: снігом, з шапочкою, на голові, з-під снігу, горобини. 
Урок  за темою «Систематизація знань про значення слів» 

Мета уроку: вправлятися в здійсненні лінгвістичного аналізу – порівняння лексичних та граматичних значень слів; формувати контрольно-оцінні  дії під час здійснення орфографічної дії; вчитися будувати текст-опис на основі поданого плану; удосконалювати навички групової роботи з метою спільного обговорення («Учнівська рада»). 

Виконання вправи 41 передбачається в груповій роботі («Учнівська рада»).  Завдання спрямоване на здійснення лінгвістичного аналізу. Учням слід знайти слова з однаковим значенням. Про яке значення йдеться – про лексичне, граматичне, якщо про граматичне, то яке саме – в завданні не сказано. Саме це й повинні з’ясувати учні  в ході здійснення лінгвістичного аналізу поданих слів. Учні об’єднується в групи і в ході спільного обговорення знаходять слова з однаковим значенням і позначають їх відповідною позначкою («галочка»). 

Інструкція до групової роботи:
1. Працюймо  в групі.
2. Серед поданих пар слів слід  обрати ті, які мають однакове значення. Як ви це будете робити – обговоріть у групі.

3. Кожний читає пари слів  та пропонує ті пари, які мають однакове значення. 

4. У разі незгоди йде обговорення: кожний наводить свої докази.   

5. У разі згоди усіх учасників групи між собою напроти слова ставиться відповідна позначка («галочка»). 
Правильно обрані пари слова: високий – низький (однакові число, відмінок, рід), веселка – райдуга (однакове лексичне значення,однакові число, відмінок, рід), подруга – книжка (однакові число, відмінок, рід) .  

Якщо учні будуть утримувати в полі зору свого аналізу лише лексичне значення слова, то вони виберуть лише пару веселка – райдуга. Учитель у ході обговорення звертає увагу учнів на те, що однаковими є і граматичні значення ще в двох парах слів. У парі грають – футбол немає однакових значень: ні лексичного, ні граматичних. 
У вправі 42 учням пропонується познайомитися з новою історією із життя Плямса – участь у конкурсі «Зроблено власноруч». На сюжетних малюнках, поданих у цій вправі, показано, які саморобки представили на конкурс Плямс та його друзі. Учням пропонується умовно взяти участь у цьому конкурсі і представити свою саморобку. Для цього її треба описати за планом:

1. Назва саморобки.

2. З якого матеріалу зроблено саморобку.

3. Який вигляд має саморобка.

4. Для чого може бути використана саморобка.

Потім декілька учнів усно складають текст-опис за планом. 
Витинанки

Витинанки зроблені з паперу.  Серед моїх витинанок є 4 різнокольорові серветки та мережка.

 Жовта серветка має прямокутну форму. Ця серветка оздоблена витятими журавликами. Синя серветка – квадратна, а червона і біла серветки - круглі. Вони оздоблені геометричним візерунком. Усі серветки мають  ажурний край.  

Мережка зроблена з паперу золотого кольору. Вона має прямокутну подовжену форму. Візерунок нагадує дивовижну рослину. 

Серветки можна використовувати для прикрашання святкового столу. Мережка може бути закладкою в книзі. 

Далі учитель просить дітей записати свій текст-опис.  Орфограми слабкої позиції треба позначати рисочкою.   

Вправа 43 пропонується для самостійного опрацювання вдома. Ця вправа спрямована на формування дії оцінювання. Учні самостійно добирають синоніми до слів правитель та хуртовина.  

Свита короля: правитель, король, монарх, цар, володар. 
Свита королеви: хуртовина, заметіль, завірюха, хуртовина, буря. 

Вправа 44 має додатковий характер і може розглядатися як проектне завдання для групи учнів. Учні читають текст «Портрет слова» та пробують створити «портрет» слова бібліотека, використовуючи різні словники та енциклопедії.  

У «Зошиті з самооцінювання» учням пропонується попрацювати з карткою № 5. (Коментарі до виконання завдань дивись ч.1, с.16 -17 цього методичного посібника.) Перше завдання цієї картки включає запис під диктування тексту «Папуги». 

Папуги

Папуги – мешканці тропічних лісів.
Природа щедро розфарбувала їхнє пір’я. Подарувала великий гачкуватий дзьоб. Цим дзьобом вони розгризають найтвердіші горіхи. Їдять папуги з_апетитом апельсини та_ абрикоси. Полюбляють насіння трав, зелені пагінці. Папуги - пречудові учні. Вони можуть наслідувати голос людини. Іноді вимовляють слова або навіть фрази.
Папуги погано переносять самотність. Це дуже товариські птахи. Вони створюють пари на_все життя. Любовно оберігають одне одного. 

Далі учитель пропонує перейти до виконання наступного завдання. Учні читають подані варіанти  запису слів, вибирають той рядок, у якому у якому всі слова записані без помилок,  і поруч з ним у квадратику роблять позначку – ставлять «галочку». 

А   Директор, спикотний, підписати, сфотографувати, ліжечко, лежень, з працею, з товаришем.

Б   Директор, спекотний, підписати, зфотографувати, ліжичко, лежень, з працею, з товаришем.

   В     Директор, спикотний, підписати, зфотографувати, ліжичко, лежень, з працию, з товаришем.

         Г    Директор, спекотний, підписати, сфотографувати, ліжечко, лежень, з працею, з товаришем.

Коли учні виконають завдання, учитель просить перевірити свою роботу. Для цього він пропонує на дошці букву Г  правильного варіанту і просить дітей позначити + або –, чи правильно вони виконали завдання. 

На наступному уроці, коли вчитель повертає учням перевірені роботи, учні дивляться на свої результати в підсумковій таблиці і самостійно знаходять своє місце на сходинках досягнень, враховуючи наведені на с. 3 ознаки кожної сходинки. Учні розфарбовують відповідну сходинку, порівнюють свій результат з результатами попередньої роботи.   
2. Методика роботи з орфограмами у закінченнях слів

2.1. Формування уміння знаходити слова з однаковими закінченнями  

Знання та уміння в роботі з закінченням, які були отримані в другому класі, уточнюються та розширюються в третьому класі. Йдеться про конкретизацію (уточнення) знань про закінчення як значущу частину слова (носій граматичного значення) та вміння визначати граматичні значення, які виражаються закінченням, знаходити однакові закінчення та перевіряти орфограми слабкої  позиції  у закінченнях.  Знання про граматичні значення слів-назв предметів (відмінок, число, рід), слів-назв ознак (відмінок, число, рід), слів-назв дій (час, число, особа або рід) та їхнє вираження є підґрунтям  для уміння визначати однакові закінчення. Зазначимо, що закінчення вважаються однаковими, якщо мають однаковий фонемний склад (однаково позначаються на письмі) та однакові граматичні значення: сосна ([á], жіночий рід, однина, називний відмінок) – стіна ([á], жіночий рід, однина, називний відмінок), зоря ([á], жіночий рід, однина, називний відмінок).  У разі, коли спостерігається різний фонемний склад, але граматичні значення співпадають, можна говорити про закінчення-синоніми:  сосна ([á], жіночий рід, однина, називний відмінок) – сіль ([Ø], жіночий рід, однина, називний відмінок). Серед закінчень можна знайти і закінчення-омоніми (однаковий фонемний склад, але граматичні значення різні):  нежить ([Ø], чоловічий рід, однина, називний відмінок) – молодь ([Ø], жіночий рід, однина, називний відмінок). Уміння здійснювати лінгвістичний аналіз і знаходити однакові закінчення (або закінчення-синоніми чи закінчення-омоніми) лежить в основі уміння перевіряти орфограми слабкої позиції звука в закінчення слів (конкретно, в особових закінченнях слів-назв дій, а також в закінченні орудного відмінка множини в словах-назвах ознак (наприклад, добрими – крутúми), а також  у будь-яких інших закінченнях слів-назв предметів та слів-назв ознак у разі необхідності. 

Зазначимо, що правопис  відмінкових закінчень слів-назв предметів та   слів-назв ознак було вже розглянуто в другому класі, де було з’ясовано, що ці закінчення (за виключенням закінчення в слові-назві ознаки в формі  добр_ми) можна позначати по слуху. Позначення орфограми у формі  добр_ми буквою и без перевірки за сильною позицією, а за правилом  теж було розглянуто учнями. У третьому класі  в межах параграфу «Чи є таємниці в закінченні?» («Українська мова», зошит-посібник № 3) з’являється можливість перевірити орфограму слабкої позиції в словозміні слів-назв ознак за сильною позицією добр_ми ​ –    крутúми. 
Стосовно перевірки орфограм слабкої  позиції звука  в закінченнях слів-назв дій («Українська мова», зошит-посібник № 4, параграф «Як перевірити орфограми в особових закінченнях?») слід сказати, що вона буде можливою за умови формування в учнів уміння визначати, до якої дієвідміни (набору особових закінчень) належить те чи інше слово-назва дії. Розрізнити дієвідміни можна за 2 особою однини, у разі, якщо воно наголошене: несеш, везеш (І  дієвідміна) – спиш, говориш (ІІ дієвідміна). У разі, коли закінчення у 2 дієвідміні ненаголошене, то визначення дієвідміни стає можливим за словником або за інфінітивом: до ІІ дієвідміни належать слова на -ити, -іти (крім хотіти), -їти, -ати (після шиплячого), у яких в 1 особі однини суфікси -и-, -і-, -а- відсутні; усі інші слова належать до І дієвідміни. 

 Навчившись визначати дієвідміну, учні зможуть здійснювати перевірку орфограм слабкої позиції звука в особових закінченнях слів-назв дій за сильною позицією або на основі врахування того факту, що особові закінчення у того самого слова належать до одного набору, і якщо сильну позицію для якихось закінчень знайти не вдається (наприклад, буду_мо, вивча_те тощо), то буква обирається на основі визначення дієвідміни. 

Крім орфограми слабкої позиції в особових закінченнях учні натрапляють також на орфограми, які виникають на стику закінчення та постфіксу в 2 и 3 особах однини: миєш - миє[с':]я, будує - будує[ц':]я. Розглядаються причини виникнення цих орфограм та правила позначення цих орфограм на письмі.  
Таким чином, робота з закінченням на уроках української мови в третьому класі дозволяє учителю вирішити цілу низку методичних завдань:

1) уточнити поняття про закінчення як значущу частину слова (закінчення – носій граматичного значення);

2) учити школярів свідомо визначати граматичні значення слів-назв предметів, ознак та дій і знаходити слова з однаковими закінченнями;

3) продовжити роботу з формування орфографічної дії: включити до алгоритму орфографічної дії орієнтування на сильну позицію для перевірки орфограми слабкої позиції звука в закінченнях слів (в слові-назві ознаки в формі  добр_ми або в будь-яких інших відмінкових закінченнях у разі потреби; в особових закінченнях за умови визначення дієвідміни);

5) систематизувати уміння здійснювати орфографічну дію у різних частинах слова; 

4) продовжити роботу з опанування орфоепічних норм української мови, а також граматичних форм слів. 

Урок за темою  «Граматичне значення числа» 

Мета уроку: мотивувати до розширення знань та умінь у роботі з закінченнями; виявити, що є змістом граматичного значення числа; з’ясувати, які закінчення можна вважати однаковими; виявити, що граматичне значення числа є у слів-назв предметів, ознак, дій; вправлятися в визначенні однакових закінчень; учитися брати участь у загальнокласній навчальній дискусії; учитися самостійно складати план та переказувати текст;  удосконалювати навички парної роботи з метою формування дій контролю та оцінки. 
Сюжетна заставка. Учитель виразно зачитує (або дослівно переказує) сюжетний діалог, поданий на с.25 зошита-посібника, у якому Петрик, Яринка та Андрійко, обговорюючи, як перевірити орфограми в закінченні, усвідомлюють, що їм слід розібратися в питанні «Як знайти те саме закінчення?».  Зазначимо, що вчитель може запропонувати учням спробувати відповісти на питання Петрика, зафіксувати учнівські відповіді (щоб через деякий час повернутися до них), а потім уже переходити до виконання вправ. 

Вправа 45 спрямована на уточнення знань про закінчення слова. Учні вже знають, що закінчення може виражати декілька граматичних значень. У межах того самого слова форми слова можуть розрізнюватися лише одним значенням, наприклад, значенням числа: вказівкою на кількість предметів - «один предмет» чи «багато предметів».  
Вправа 46 спрямована на роботу з формування дій контролю та оцінки за визначенням граматичного числа. Робота розгортається в парах. 

Інструкція до парної роботи:

1. Працюймо в парах. 
2. Один з пари відповідає за слова у формі в однині, інший – множини. Домовтеся, хто за що відповідає. 
3. Спочатку виберіть свої слова. 
4. Поділіться своїми міркуваннями одне з одним. 
5. У разі узгодження думок запишіть слова у дві групи, виділяючи в них закінчення.   
6. Завершивши роботу, подайте знак, що ваша пара роботу закінчила. 
Очікувані записи слів:

КомбайнØ , біля коп’ютера  ,  на телевізорі  , під черешнею, над вогнищем .
У фермерів  , хвилинами  , депутати  , у кишенях  , біля селищ Ø .
Далі виконання вправи продовжується спільно. Учням пропонується довести, що в слів однієї групи різні закінчення. Дітям не складно це зробити, бо перед очима вони мають дійсно різні за своїм буквеним складом закінчення. Більш складне питання постає, коли учням пропонується порівняти закінчення з різних груп: комбайн Ø  та селищ Ø  . У цих словах учні визначили, що закінчення є нульовим. На основі цього може скластися враження, що в словах однакові закінчення. Можливо, що деякі учні висловлять таку думку. Але не виключається, що інші учні пам’ятають, що в цих словах різне граматичне значення числа. 

Робиться висновок, які закінчення можна вважати однаковими: це такі закінчення, які виражають однакові граматичні значення та мають однаковий звуковий склад, враховуючи позиційне чергування звуків. Цей висновок фіксується на моделі, яку учні повинні оцінити (погодитися чи не погодитися з моделлю, яку зробив Плямс). 
Вправа 47 спрямована на усвідомлення того, що граматичне значення числа є не лише в слів-назв предметів, а й у слів-назв ознак та назв-дій. Учні читають текст, обираючи (і одночасно підкреслюючи) відповідну форму слова з двох форм, поданих у дужках. Таким чином і відбувається усвідомлення того, що у слова-назви дії або ознаки є дві форми числа – однина та множина, але в кожному конкретному реченні використовується завжди одна з них, бо слова-назви ознак та назви-дій пов’язані в мовленні з словами-назвами предметів, які завжди мають форму однини чи множини. Наявність різних форм числа є свідченням наявності граматичного значення числа у слів-назв ознак та назв дій. 

Далі учні визначають закінчення в підкреслених формах та знаходять однакові закінчення (йдемо – прийдемо, гуркоче – проросте, житнє – літнє). Безумовно, деякі учні можуть не погодитися з тим, що закінчення в словах  гуркоче – проросте однакові. На питання: «Чому ви так вважаєте?» вони можуть сказати, що  «гуркоче трактор»  -   це чоловічий рід, а «проросте трава» – це жіночий рід. Учитель не повинен відкидати таку думку, а повинен попрацювати з нею. Тобто запитати інших учнів, чи згідні вони з таким твердженням, чи ні. Вислуховуючи учнів, слід з’ясувати, що, дійсно, слова-назви предметів  трактор і трава мають    різний рід, але зараз йдеться про слова-назви дій і з’ясовується, чи однакові в них закінчення. Можна запропонувати учням лінгвістичний експеримент: поміняти місцями слова трактор та трава в сполученнях слів «гуркоче трактор» та «проросте трава»: «гуркоче трава» та «проросте трактор». Хоча лексичні значення не дозволяють використовувати такі сполучення слів у мовленні, але граматичний    зв'язок між словами є, тому можна стверджувати, що значення роду на цей зв'язок не впливає. 
Далі учні складають план тексту та пишуть його переказ. 

Вправа 48 виконується самостійно учнями вдома і спрямована на вправляння у визначенні граматичного значення числа у слів-назв предметів, назв-ознак та назв-дій. Під час перевірки домашнього завдання на наступному уроці учитель обговорює з учнями питання, як вони визначали граматичне значення числа. Йдеться про те, що для цього важливо встановлювати зв'язок між словом-назвою предмета та назвою-ознаки чи дії. 

Наприклад, можливі такі міркування: «Морозна – у цього слова закінчення -а, це закінчення однини, тому що морозна ніч, якби була множина, то було б морозні ночі». 

Урок за темою  «Граматичне значення відмінка. Поняття про відмінкові закінчення» 

Мета уроку: виявити, що є змістом граматичного значення відмінка; з’ясувати значення для кожного з семи відмінків; познайомитися з назвами відмінків; виявити, що граматичне значення відмінка є у слів-назв предметів та ознак; вправлятися в визначенні однакових закінчень; учитися брати участь у загальнокласній навчальній дискусії.
Вправа 49 спрямована на усвідомлення того, що змістом граматичного значення відмінка є вказівка на зв'язок між предметами, предметами та діями.  Таке усвідомлення стає можливим завдяки здатності дитини до інтелектуальної рефлексії, тобто розуміння того, чому з тих самих слів можна побудувати різні повідомлення.  

Спочатку учням пропонується прочитати речення та на малюнку стрілкою вказати, хто кому пише листа. Зрозуміло, що на першому малюнку  стрілка буде спрямована від сестри до брата, а на другому – від брата до сестри. 

У двох заданих повідомленнях Сестра пише братові та Брат пише сестрі граматичні значення числа у слова сестра не змінюється. Але змінюється закінчення, а це свідчить про те що змінюється якесь граматичне значення. Яке? Учням пропонується співвіднести записані тлумачення граматичних значень і різні форми слова сестра. У реченні Сестра пише братові у слова сестра є значення «той, хто виконує дію». Учні продовжують стрілку від слова сестра до цього значення. У реченні Брат пише сестрі у слова сестрі  є значення «той, кому адресована дія». Учні продовжують стрілку від слова сестрі  до цього значення. 

Таким чином, стає очевидним висновок, що в цих двох реченнях вказано на різний зв'язок між братом та сестрою. Цей висновок фіксується в визначенні того, що граматичне значення відмінка – це вказівка на зв'язок між предметами, предметами та діями. Відповідно, закінчення слів, які виражають значення відмінка називаються відмінковими. 

Стосовно питання, які граматичні значення відмінка вам уже відомі, учні можуть відповісти, що вони вже з’ясували два значення відмінка: «той, хто виконує дію» та «той, кому адресована дія». 

Природно постає питання, а чи є ще якісь значення відмінка? Цікаво вислухати думку учнів, бо для неї у них існують підстави. Учні можуть сказати, що ймовірно є ще деякі значення відмінка, бо існує більше ніж два відмінки. Для перевірки такої гіпотези можна переходити до наступної вправи. Якщо ніхто з учнів таку ідею не висуває, то учитель пропонує цю ідею від імені Плямса або іншого персонажу.  
У вправі 50, як уже зазначено,  учні з’ясовують, які ще є значення у відмінків та знайомляться з назвами відмінків.

Учням пропонується прочитати текст «Секрет дружньої родини», у якому слово Оленка використано у  всіх семи відмінках. Учні спочатку підкреслюють у тексті усі форми слова Оленка, а потім в ході спільного обговорення намагаються встановити відповідність між формою слова та відмінковим значенням. Наприклад, учитель зачитує  значення «той, хто виконує дію»  і просить  учнів пошукати те речення, де слово Оленка використано саме з таким значенням відмінка.  Учні висловлюють свої міркування («Оленка підбігла до столу»), згоду чи незгоду, йде обговорення у разі незгоди, і в результаті обирається відповідна форма, яка записується поруч із значенням. 

Після завершення цієї спільної роботи учитель робить підсумок, що невипадково в українській мові сім відмінків. Це пояснити можна тим, що є сім різних граматичних значень відмінка. Далі учитель знайомить учнів з назвами відмінків і нагадує, які слова допомагають утворити кожну форму відмінка (є, нема, радий, бачу, задоволений, міститься на, звертання).

Довести, що закінчення в усіх відмінках слова Оленка різні учням легко, бо усі форми мають різний звуковий склад (буквене позначення) і різні значення відмінка. 

Вправа 51 спрямована на усвідомлення того, що граматичне значення відмінка є не лише в слів-назв предметів, а й у слів-назв ознак. Учні списують текст, обираючи відповідну форму слова-назви ознаки  з двох форм, поданих у дужках. Таким чином і відбувається усвідомлення того, що у слова-назви ознаки є різні форми відмінка, але в кожному конкретному реченні використовується завжди одна з них, бо слова-назви ознак пов’язані в мовленні з словами-назвами предметів, які завжди мають форму того чи іншого відмінка. Наявність різних форм відмінка є свідченням наявності граматичного значення відмінка у слів-назв ознак. 

Далі відбувається спільне обговорення результатів роботи, визначення закінчень у словах-назвах ознак, пошук однакових закінчень (гладеньку луску,  незвичайну рибу). 

Вправа 52 пропонується учням для самостійного опрацювання вдома. 
Урок за темою  «Відмінювання слів-назв предметів. Називний відмінок як початкова форма слова»
Мета уроку:  вправлятися в визначенні граматичного значення відмінка, а також у відмінюванні слів-назв предметів; виявити, що називається початковою формою слова-назви предмета, вправлятися в приведенні до початкової форми; формувати контрольно-оцінні дії щодо орфографічної дії; удосконалювати навички парної  роботи з метою формування контрольно-оцінних дій. 
У вправі 53 учням пропонується звернути увагу на те, що одне й те значення відмінка може бути у того самого слова в двох формах: у формі однини і формі множини. На основі цього спостереження з’являється можливість пояснити учням, що таке відмінювання слова: зміна слова за відмінками та числами. 
У вправі 54 учні вправляються у відмінюванні слова-назви предмета. Для відмінювання пропонується слово с(е,и)кунда, орфограму в якому можна перевірити лише за словником. Учням уже з другого класу відомо, що в словнику слово-назва предмета записується у формі однини. Тепер вони можуть схарактеризувати й відмінок цієї форми: називний відмінок. Таким чином, у учнів складається уявлення про початкову форму слова як таку форму, яка використовується для запису слова в словнику. Для слів-назв предметів початковою формою є форма називного відмінка однини. 

У вправі 55 продовжується робота з початковою формою слів-назв предметів. Учням пропонується допомогти Плямсові в складанні навчального словника. Саме для цього їм треба привести подані слова до початкової форми за зразком:

За столом – (є) стіл. 
Далі учні визначають закінчення та основи в записаних парах, а потім серед слів у початковій формі учні шукають слова з однаковими закінченнями (стіл, депутат, президент, абрикос, велосипед, горизонт). 
Інструкція до парної роботи:

1. Працюймо в парі. 
2. Розподіліть, хто називає слово-назву предмета, а хто приводить це слово до початкової форми. 
3. У разі згоди, записуйте кожен у свій зошит пару форм, визначаючи закінчення та основи.
У вправі 56 продовжується з відмінювання слів-назв предметів (голова, пиріг, вікно). Перед тим, як учні будуть письмово відмінювати виділені слова, їм пропонується серед поданих  сполучень слів знайти фразеологізми та пояснити їхнє значення. 

Викинути з голови кого, що — не думати, забути про кого-, що-небудь. 

Пекти (напекти, спекти) раків (рака) — червоніти від сорому, ніяковості і т. ін.

Як (мов і т. ін.) води в рот набрати — вперто мовчати, нічого не говорити.

Дивитися крізь пальці на кого — що: а) не звертати уваги на що-небудь недозволене. 
Вправа 57 виконується самостійно вдома. Учні розгадують кросворд.

1. Вокзал.
2. Горизонт.
3. Олень.
4. Бензин.
5. Секунда.
6. Театр.
7. Пиріг.
8. Хвилина. 
Потім письмово відмінюють слово колектив.
Урок  за темою «Граматичне значення роду в слів назв-предметів та слів-назв ознак. Правопис закінчень слів-назв предметів та слів-назв ознак» 

Мета уроку:  виявити, що закінчення слів-назв предметів виражають граматичне значення роду; уточнити, як визначати це значення в словах-назвах предметів; вправлятися в визначенні граматичного значення роду; виявити, що це значення є й у слів-назв ознак;  вправлятися в здійсненні орфографічної дії; виявити, що орфограму слабкої  позиції звука в закінченні  можна перевірити за сильною позицією (вишневими – молодими); удосконалювати навички парної роботи (взаємоперевірка). 
Вправа 58   спрямована на усвідомлення того, що в словах-назвах предметів, крім граматичних значень числа та відмінка,  закінчення виражає граматичне значення роду. У слів-назв предметів три роди: чоловічий (він, мій), середній (воно, моє), жіночий (вона, моя). Для того, щоб визначити рід у слова-назви предмета його необхідно пов’язати з одним із слів він, воно, вона або мій, моє, моя. 

У вправі 59   учні продовжують працювати з граматичним значенням роду. Їм пропонується по групувати слова за цим граматичним значенням. Учні працюють у парах з метою взаємоперевірки. Тобто кожний з них виконує самостійно завдання, а потім учні обмінюються зошитами і перевіряють роботу одне в одного. 

Слово канікули не можна віднести ні до однієї з груп, тому що це слово немає форм однини. 
Вправа 60 передбачає усвідомлення того, що граматичне значення роду є не лише в слів-назв предметів, а й у слів-назв ознак. Учні читають текст і обирають та підкреслюють відповідну форму слова-назви ознаки  з двох або трьох  форм, поданих у дужках. Щоб обрати форму, вони звертають увагу, з яким словом-назвою предмета пов’язано слово-назва ознаки (синього птаха, таємничого красеня, у важкодоступній місцевості, красива птиця, з чорним пір’ям, ліловим кольором, червоний гребінець, чарівної флейти, синє диво). Наявність різних форм роду є свідченням наявності граматичного значення роду в словах-назвах ознак. 

Учні визначають закінчення в підкреслених словах та називають однакові закінчення (синього – таємничого). 

Відповідаючи на питання, чи можна стверджувати, що в словах чорним та ліловим те саме закінчення, учні  наводять сполучення слів, у яких використані ці слова: з чорним пір’ям та ліловим кольором. Слід визнати, що у слів-назв ознак рід завжди таким самим, як у слова-назви предмети. Тому у слова чорним закінчення виражає значення середнього роду (чорне пір’я), а у слова ліловим – значення чоловічого роду (ліловий колір).  Таким чином, можна стверджувати, що це різні закінчення, бо в них різні граматичні значення роду. Такі закінчення можна назвати закінченнями-омонімами. 
Вправа 61 після читання тексту виконується самостійно. Учні заповнюють пропуски букв в закінченнях слів-назв предметів, слів-назв ознак. У словах-назвах дій орфограми ще позначаються рисками. 

Очікуваний запис:

Весна красунею надход_ть,
Свої крила підвод_ть,
Над полями та_ гаями,
Над вишневими садами,
Над левадами студеними

Віє крилами зеленими.

Каже:  « Земле, пробудися,
Квітом чистим одягнися!»
Після завершення запису учитель обговорює з учнями, як вони діяли заповнюючи пропуски букв. Чи заповнили вони пропуски в закінченнях слів-назв дій, слів-назв предметів та ознак? Якщо учні наполягають позначити буквою и орфограму в закінченні слів-назв дій (надходить, підводить), учитель може з ними погодитися і записати букву, але наполягає на поясненні, чому обрана саме така буква, а не інша. Діти можуть стверджувати, що вони ніколи не бачили закінчення -еть в словах-назвах дій. Учитель підтримує дитячу впевненість в тому, що саме буквою и позначається орфограма в цьому закінченні, але все одно мотивує учнів розібратися з орфограмами в закінченнях слів-назв дій окремо через деякий час. 

Далі учитель привертає увагу учнів до репліки Андрійка на с. 33. 

Учням легко підтримати Андрійко в  його  міркуваннях: красунею – землéю, вишневими – молодúми, студеними – молодúми, зеленими – молодúми, чистим – молодúм. 

Тут можна пригадати, що ще в другому класі зверталася увага учнів на те, що в закінченнях слів-назв ознак є орфограма (добр_ми) , але ще тоді домовилися її позначати буквою и без перевірки. Тепер можна впевнитися в тому, що вибір букви и на позначення цієї орфограми був не випадковим. Стосовно ж вибору інших букв на позначення голосних звуків у закінченнях, хоча вважається, що більше  орфограм у відмінкових закінченнях нема, можна сказати, що їхній вибір завжди можна пояснити, використовуючи слово з тим самим закінченням, але яке має голосний звук під наголосом. 
Вправа 62 виконується учнями самостійно вдома. 

Урок  за темою «Граматичне значення роду в словах-назвах дій» 

Мета уроку: виявити, що значення роду є й у слів-назв дій, але коли вони називають дію, яка вже відбулася (минулий час);  вправлятися у визначенні граматичного значення роду та відповідних закінчень в словах-назвах дій у формах минулого часу; здійснювати орфографічну дію; удосконалювати навички парної роботи (взаємоперевірка). 
Вправа 63  спрямована на виявлення граматичного значення роду в  словах-назвах дій у минулому часі. 

Учні перечитують текст «Весняна казка», замінюючи головного персонажа: замість Білочки в казці діє спочатку Зайченятко, потім Вовчик. Така заміна призводить до зміни форм слів-назв дій. Учні записують зміни слів у відповідних стовпчиках на с. 34:

Побачила – побачило - побачив

Зраділа – зраділо – зрадів

Наявність трьох форм у того самого слова є основою для твердження, що в словах-назвах дій є граматичне значення роду. Але виявляється це значення в словах тоді, коли дія виконується в минулому. 

Форми минулого часу слів-назв дій знайомі учням. Зараз з’являється можливість  ретельніше придивитися до основи цих форм. Справа в тому, що учні в другому класі обговорювали той факт, що під час зміни слова змінюється лише закінчення, а не основа. Стосовно ж форм минулого часу слід зазначити, що зміни відбуваються і в основі, бо існують суфікси минулого часу: -л-, -в-, -Ø-. Учні знають, що за допомогою суфіксів, як правило, утворюються споріднені слова. Тут ми бачимо, що є таки випадки, коли суфікс може виконувати не словотворчу функцію, а словозмінну. Натрапляють учні також на таку річ, як наявність у слові не лише нульового закінчення, але й нульового суфіксу. У словах нести, везти суфікс -в-,  який використовуються для форм чоловічого роду, у формах минулого часу відсутній. Постає питання, як утворилася форма минулого часу в цих словах? Необхідний якійсь показник. Є така наукова точка зору, що у цих форм слід припустити наявність нульового суфікса. 

Вправа 64 спрямована на роботу з виділення закінчень у формах минулого часу та визначення граматичного значення роду (прилетіл-а, заясніл-и, ждал-и, натомил-а, зробил-а, поспішал-а). Звертається увага на те, що в формах минулого часу граматичне значення роду не визначається. 

Учні називають слова з однаковими закінченнями. Робота виконується в парі з метою взаємооцінювання. Кожний учень виконує самостійно роботу, а потім учні обмінюються зошитами та обговорюють свої результати.  

Учитель звертає увагу учнів на те, що в закінченнях слів-назв дій у формах минулого часу орфограми відсутні.
Вправа 65 надає учням можливість повправлятися в утворенні форм теперішнього часу, а також в здійсненні орфографічної дії. 

Очікуваний запис:

1. Легенький вітерець шепоче у_ верхівках сосон. 2. Сонечко шле  землі весняне тепло. 3. Під віконцем щебече  пташка.
Учні визначають закінчення в словах- назвах дій і доводять, що у формах теперішнього часу закінчення не виражають значення роду. Для цього учні звертають увагу на те, що слова-назви дій пов’язані із словами-назвами предметів різного роду, але це ніяк не впливає на закінчення слів.

Вправа  66 виконується учнями вдома.
Урок за темою  «Граматичне значення особи. Особові закінчення слів-назв дій» 

Мета уроку: виявити зміст граматичного значення особи в слова-назвах дій у формах теперішнього часу;  вправлятися у визначенні граматичного значення особи та відповідних закінчень в словах-назвах дій у формах теперішнього часу; здійснювати орфографічну дію; удосконалювати навички парної роботи з метою формування дій контролю та оцінки. 
Вправа 67 спрямована на виявлення змісту граматичного значення особи в слова-назвах дій у формах теперішнього часу. 

Учні ще в другому класі познайомилися зі зміною слова-назви дії за особами, тепер – у третьому класі -  вони уточнюють свої знання про значення особи як про граматичне значення, виявляючи, що це значення виражається закінченням. Крім того, уточнюється й розуміння того, що таке особа в граматиці, тобто вказівка на те, хто з учасників розмови виконує дію. Значення особи умовно позначається номерами: 1 особа («дію виконує той, хто говорить», 2 особа («дію виконує той, з ким говорять»), 3 особа (« дію виконує той, про кого говорять»).  Закінчення, які виражають граматичне значення особи, тепер учні домовляються називати особовими закінченнями. 

Увага учнів звертається на те, що у формах минулого часу граматичне значення особи закінченнями не виражається (так само, як зверталася увага на попередньому уроці на те, що закінчення форм теперішнього часу граматичне значення роду не виражають). 

Робота із значенням особи розгортається аналогічно роботі із значенням відмінка, яку учні вже проводили під керівництвом учителя декілька уроків тому, виконуючи вправу 50. Учні читають текст «Дивна колекція» і підкреслюють форми слова колекціонувати. Відразу звертається увага учнів на те, що це форми теперішнього часу. 

Далі учитель просить знайти в тексті відповідне речення, де слово колекціонувати використано із тим чи іншим значенням особи. Учні висловлюють свою думку. Йде обговорення. Узгоджені варіанти – форми слова – записуються на відповідному рядку.  У записаних формах виділяються закінчення. 

Виписуючи слова з відповідними значеннями особи, учні виявляють, що  існує по дві форми з тим самим граматичним значенням особи: колекціоную, колекціонуємо; колекціонуєш, колекціонуєте, колекціонує, колекціонують. Різниця в цих двох формах полягає в граматичному значенні числа. Форми різні за числом, але однакові за особою. З’являється можливість з’ясувати, що зміна слова-назви дії за особами та числами називається дієвідмінюванням. 

У вправі 68 продовжується робота з дієвідмінювання. Учні записують форми слова лежати і виділяють закінчення.

Вправа 69 спрямована на усвідомлення  змісту граматичного значення особи. Спочатку учні записують текст, перевіряючи орфограми, а потім об’єднуються в пари для того, щоб пограти в «розмови». Зміна співбесідника, яка пропонується в цій грі, вимагає від мовця змінювати слова-назви дії за особами в залежності від того, хто їх виконує. 

Вправа 70 виконується вдома самостійно. Слід звернути увагу вчителя, що в завданні не сказано, у формі якої саме особи слід записати слова в теперішньому часі, тому учні самі обирають форму. Головне, що під час перевірки домашнього завдання, треба обговорити, які форми були обрані учнями.  
Урок за темою  «Граматичне значення часу»
Мета уроку:  виявити зміст граматичного значення часу в слова-назвах дій;  узагальнити відомості про граматичні значення, які виражають закінчення в формах минулого часу та закінчення в формах теперішнього та майбутнього часів; вправлятися у визначенні граматичних  значень слів-назв дій; здійснювати орфографічну дію; здійснити рефлексію щодо отриманих знань за даною темою, удосконалювати навички групової роботи з метою спільного обговорення.  
Вправа 71 спрямована на виявлення змісту граматичного значення часу: вказівка на те, коли виконується дія – одночасно, до того або після того, – як про неї говорять. Те, що це граматичне значення, свідчать різні набори закінчень: у форм минулого часу свої закінчення, а у форм теперішнього та майбутнього свої. Питання, чим відрізняються форми теперішнього часу та майбутнього в третьому класі учні не обговорюють, про це йтиметься на уроках в четвертому класі. На цьому етапі навчання головне засвідчити, що особові закінчення – це закінчення теперішнього та майбутнього часу. Саме з цими закінченнями буде розгортатися подальша робота з пошуку способу перевірки орфограми слабкої позиції звука. Стосовно форм минулого часу вже було з’ясовано, що  в закінченнях орфограм нема.

Виконуючи вправу 72 учні вправляються в визначенні граматичних значень, які виражаються в закінченнях слів-назв дій. Завдання виконується в групі («Учнівська рада»). 

Інструкція до групової   роботи:
1. Працюймо  в групі.
2. Домовтеся, хто зачитує слова, хто відповідає за слова одного зі стовпчиків: у перший стовпчик записуються слова,  у формі однини жіночого роду, у другий стовпчик – у формі однини 2 особи, у третій - у множини 3 особи. 

3. Усі беруть участь в обговоренні, пропонуючи свій вибір стовпчика і доводячи свою думку.  

Після перевірки результатів групової роботи учитель обговорює з учнями питання, чи можна вважати, що в кожному стовпчику записано слова з однаковими закінченнями (так, можна, бо в усіх форм однакові граматичні значення та однаковий звуковий склад закінчень). 

 У вправі 73 передбачається здійснення рефлексії щодо перевірки орфограм слабкої позиції звука в особових закінченнях. Учні перечитують текст на сторінці 25, де перед персонажами постало питання, як знаходити однакові закінчення, щоб можна було перевіряти орфограми. Тепер уже після роботи з завданнями цього параграфу учні можуть відповісти на це питання Петрика, сказавши що однакові закінчення – це закінчення, які виражають однакові граматичні значення та мають однаковий звуковий склад, враховуючи позиційне чергування звуків. 
Вправа 74 передбачена для виконання учнями вдома.  Учні списують текст за правилами та виписують слова з однаковими закінченнями. 

Очікуваний запис:

Підземка, метрополітен, метро

Ти часто чуєш слово метро. А чи знаєш, як воно виникло?
Метро — це скорочене слово від метрополітен. Метрополітен —
перше слово в_ назві англійської фірми, яка побудувала першу підземну залізницю в_ Лондоні.

З_ часом підземну залізницю побудували і_ у_ Франції. Французи й скоротили довге слово метрополітен до_ метро.
Виписані слова: чуєш – знаєш, побудували – скоротили. 

Урок  за темою «Систематизація знань про закінчення як значущу частину слова»
Мета уроку:  систематизувати отримані  знання та уміння в роботі з закінченнями; вправлятися в визначенні граматичних значень, які виражають закінчення; формувати контрольно-оцінні дії щодо способів перевірки орфограм слабкої позиції звука;  удосконалювати навички групової роботи («Учнівська рада») та навички самоконтролю та самооцінки.  
Виконання вправи 75 передбачається в груповій роботі («Учнівська рада»).  Завдання спрямоване на формування дії контролю та оцінки за визначенням граматичних значень, які виражаються закінченнями слів. Учні об’єднується в групи і в ході спільного обговорення знаходять пари слів з однаковими закінченнями і позначають їх відповідною позначкою («галочка»). 

Інструкція до групової роботи:
1. Працюймо  в групі.
2. Серед поданих шести пар слів слід  обрати пари слів з однаковими закінченнями.

3. Кожний читає усі пари слів  та пропонує ті, які, за його думкою, є з однаковими закінченнями. 

4. У разі незгоди йде обговорення: кожний наводить свої докази.   

5. У разі згоди усіх учасників групи між собою напроти слова ставиться відповідна позначка («галочка»). 
Правильно обрані пари: червоними – молодими, везеш – береш, весна - земля.  

Під час обговорення результатів роботи учитель звертає увагу учнів на те, що в слові какао немає закінчення, в словах стіл – ніч різне граматичне значення роду, а в словах кричиш – несеш різний звуковий склад закінчень. 
У вправі 76 учням пропонується продовжити розмову про саморобки, яка була розпочата у вправі 42. На цей раз Плямс з друзями готується до маминого свята. Учням пропонується прочитати текст та роздивитися малюнки, на яких зображено, що власноруч зробили Плямс та його друзі до свята. Далі учні розповідають про свої саморобки, складають план свого тексту-опису. 

Далі учитель просить дітей записати план і опис свого подарунка.  Орфограми слабкої позиції треба позначати рисочкою.   

Вправа 77 пропонується для самостійного опрацювання вдома. Ця вправа спрямована на формування дії оцінювання. Учні самостійно добирають слова до свити короля (слова з тим самим закінченням, що й у слові пишуть)  та свити королеви (слова з тим самим закінченням, що й у слові сплять).

Вправа 78 має додатковий характер і виконується вдома за бажанням. Учні читають текст про «незвичайну» частину слова, якою є закінчення. Йдеться про словозмінну функцію закінчення на відміну від словотворчої функції, яка притаманна іншим значущим частинам слова. Практична частина цієї вправи полягає у відмінюванні слів село та молоко і порівнянні кількості закінчень у цих словах. Учні виявляють різну кількість закінчень тому, що слово молоко немає форм множини. 
2.2. Методика роботи з особовими закінченнями. Способи визначення дієвідміни  

Робота з особовими закінченням в словах-назвах дій розгортається в зошиті-посібнику № 4 у параграфі «Як перевірити орфограми в особових закінченнях?». 

Зазначимо кроки у формуванні уміння перевіряти орфограми слабкої позиції в особових закінченнях.

Перший крок – виявити  два набори особових закінчень та сформувати уміння співвідносити букви голосних звуків у закінченнях з відповідною дієвідміною: перша дієвідміна – е, друга дієвідміна – и (ї). 

Другий крок -  з’ясувати, що розрізнити дієвідміни можна за 2 особою однини, у разі, якщо закінчення наголошене: несеш, везеш (І  дієвідміна) – спиш, говориш (ІІ дієвідміна). У разі, коли закінчення у 2 дієвідміні ненаголошене, то визначення дієвідміни стає можливим за словником або за інфінітивом: до ІІ дієвідміни належать слова на -ити, -іти (крім хотіти), -їти, -ати (після шиплячого), у яких в 1 особі однини суфікси -и-, -і-, -а- відсутні; усі інші слова належать до І дієвідміни. 

 Третій крок – навчитися  здійснювати перевірку орфограм слабкої позиції звука в особових закінченнях слів-назв дій за сильною позицією або на основі врахування того факту, що особові закінчення у того самого слова належать до одного набору, і якщо сильну позицію для якихось закінчень знайти не вдається (наприклад, буду_мо, вивча_те тощо), то буква обирається на основі визначення дієвідміни. 

Крім орфограми слабкої позиції в особових закінченнях учні вчаться  позначати буквами орфограми, які виникають на стику закінчення та постфіксу в 2 особі однинии 3 особі однини та множини: миє[с':]я – миєшся, будує[ц':]я – будується, ховаю[ц':]я – ховаються. 
Урок за темою  «Перша та друга дієвідміни слів-назв дій. Визначення дієвідміни за допомогою форм того самого слова» 

Мета уроку: мотивувати до розширення знань та умінь у роботі з особовими закінченнями; здійснити рефлексію щодо наявного способу орфографічної  дії в особових закінченнях, виявити два набори особових закінчень (І та ІІ дієвідміни); з’ясувати, якими закінченнями розрізнюються дієвідміни; вправлятися у співвіднесенні букви голосного звука в особовому закінченні та дієвідміни; вправлятися в визначенні дієвідміни за допомогою форм того самого слова; учитися брати участь у загальнокласній навчальній дискусії; вправлятися в усному переказі тексту та висловлювати свої припущення; удосконалювати навички групової роботи з метою спільного обговорення. 
Сюжетна заставка на с.3  зошита-посібника  дозволяє розгорнути з учнями навчальну дискусію з приводу того, чи все вони знають про особові закінчення слів-назв дій, щоб здійснювати перевірку орфограм слабкої позиції. Виявляється, що наявних знань про значення особи, числа та умінь визначати ці значення недостатньо для того, щоб зробити вибір із двох можливих перевірок  (несéш, біжúш). Учні демонструють певну розгубленість, даючи пояснення дій Яринки та Петрика. І Яринка, і Петрик, якщо враховувати лише наявні знання, мають рацію. Учитель звертає увагу саме на недостатність в учнів знань і пропонує учням у наступних вправах розширити знання про закінчення слів-назв дій і виявити саме ті, які дозволять безпомилково знаходити перевірку для орфограми слабкої позиції в закінченні.  

Зазначимо, що вчитель може запропонувати учням спробувати продовжити міркування Андрійка та зафіксувати учнівські відповіді (щоб через деякий час повернутися до них), а потім уже переходити до виконання вправ. 

Вправа 1 спрямована на  виявлення відмінностей (різні звуки та букви) в особових закінченнях у слів-назв дій і усвідомлення того, що існують два набори особових закінчень.  Дітям пропонується порівняти особові закінчення в словах нести, бігти  і з’ясувати, чому вчені стверджують, що у слів-назв  дій два набори особових закінчень. Це твердження базується на тому, що в усіх формах (крім форми 1 особи однини) під наголосом трапляються різні голосні звуки: звуки [е] та [у] у слові нести, [и] та [а] у слові бігти. Учитель звертає увагу учнів на те, що в особових закінченнях цих слів є й ненаголошений голосний звук [(е], проміжний між [е] та [и]. Він трапляється у формах 1 та 2 особи множини. Дітям пропонується пересвідчитися, що не лише в словах нести та бігти в цих формах є слабка позиція для голосного звука. Знайти сильну позицію для цього звука в цих формах неможливо ні в одному зі слів української мови. Позначення ненаголошеного голосного звука [(е], проміжного між [е] та [и], на письмі є орфограмою слабкої позиції. У різних наборах цей звук позначається різними буквами: буквою е у І дієвідміні, буквою и у ІІ дієвідміні.  

Після такого обговорення вводяться терміни І дієвідміна  та ІІ дієвідміна для назв наборів особових закінчень  і робиться висновок, що для того, щоб позначити орфограму слабкої позиції буквою в особовому закінченні слід знати, до якої дієвідміни воно належить. 

Вправа 2 спрямована на здійснення рефлексії щодо наявного способу орфографічної дії в особових закінченнях. Також  під час виконання вправи відбувається формування дій контролю та оцінки за позначенням орфограми в особових закінченнях буквою в залежності від дієвідміни (номер дієвідміни заданий в дужках). Зазначимо, що для здійснення рефлексії використано вірш І.Муратова, з яким учні вже працювали в другому класі («Українська мова», 2 клас, зошит № 3 вправа 107). Тоді учням пропонувалося записати вірш, утворюючи відповідні форми слів-назв дій, і орфограми в особових закінченнях позначати рискою. 

Ми з Оверком (дружу),

(Живу) — не (тужу):

разом (ходжу) до школи,

поруч в класі (сиджу),

разом з школи (іду).

Зараз у зошиті-посібнику учні знаходять текст вірша, записаний саме так, як вони це могли зробити минулого року, тобто з рисками на місці орфограм. Але тепер поруч з кожним словом-назвою дії  вказано, до якої дієвідміни належить це слово.  

Ми з Оверком друж_мо (ІІ),

жив_мо (І) — не туж_мо (ІІ):

разом ход_мо (ІІ) до школи,

поруч в класі сид_мо (ІІ),

разом з школи ід_мо (І)

і не сваримось ніколи.

Постає питання, а чи можна тепер, коли відома дієвідміна записати вірш без пропусків букв? Звичайно, можна. Чому це неможливо було минулого року (і навіть декілька уроків тому), а стало можливим тепер? Які знання допомогли це зробити? Знання про дві дієвідміни і про те, якими буквами позначається орфограма в кожній з них.
Далі робота виконується самостійно. 

Виконуючи вправу 3, учні вправляються у визначенні дієвідміни. Завдання виконується в групі. 

Інструкція до групової роботи:

1. Працюймо в групах. 
2. Поділіться своїми міркуваннями одне з одним. 
3. У разі узгодження думок запишіть у дужках номер дієвідміни.   
4. Завершивши роботу, подайте знак, що ваша група роботу закінчила. 
Учитель не втручається в хід дитячих міркувань. Після завершення роботи в групах починається обговорення того, як учні визначали дієвідміну. Учитель вислуховує учнів. Не виключається, що учні під час визначення дієвідміни будуть спиратися і на 2 особу однини, і на 3 особу однини і множини.  Для загострення дискусії учитель використовує репліки Петрика та Андрійка, подані на сторінці 5. Після обговорення робиться висновок, які форми можуть допомогти у визначенні дієвідміни. 

Вправа 4 спрямована на вправляння з визначення дієвідміни за формами того самого слова. Учні змінюють виділені слова-назва дій так, щоб отримати форми або 2 особи однини, або 3 особи однини чи множини і за ними визначити дієвідміну. У разі утруднень учитель допомагає правильно утворити форму і звертає увагу дітей на те, що правильне утворення форм (особливо форм 3 особи однини та множини) дуже тісно пов’язане із знаннями про дієвідміну цього слова.  

Учитель обговорює з учнями ситуацію спілкування, подану в тексті і пропонує учням усно переказати текст, надавши свої версії розгортання подій.  

Додому учні отримують завдання записати текст, позначаючи орфограми буквами. 
Урок за темою  «Перша та друга дієвідміни слів-назв дій. Визначення дієвідміни за допомогою форм слова» 

Мета уроку: розширити знання про закінчення І та ІІ дієвідміни; вправлятися в визначенні дієвідміни на основі форм того самого слова; вправлятися у співвіднесенні букви голосного звука в особовому закінченні (е (є) або и (ї)) та дієвідміни; учитися брати участь у загальнокласній навчальній дискусії; удосконалювати навички парної роботи з метою формування дій контролю та оцінки. 

Вправа 5 спрямована на виявлення букви є в особових закінченнях І дієвідміни.  Учні подані слова з орфограмами в особових закінченнях (вч_мо, ід_те, шелест_те, лет_те, лл_те, да_мо) ставлять у форму 2 особи однини (або 3 особи однини ти множини) і визначають дієвідміну. Міркування можуть біти такими: «Щоб визначити дієвідміну змінюю за особами вч_имо – (ти) вчиш, закінчення під наголосом -иш, це ІІ дієвідміна, пишу з буквою и». Потім записують у відповідний стовпчик, позначаючи орфограму буквою. Робота виконується в парі з метою формування дій контролю та оцінки. Для цього використовується взаємоперевірка. 

Інструкція до парної роботи: 
1. Працюймо в парі. 

2. Кожний визначає дієвідміну та записує слово в своєму зошиті-посібнику у відповідний стовпчик, позначаючи орфограму буквою. 
3. Обміняйтеся зошитами та перевірне роботу одне в одного. 
У ході перевірки учитель привертає увагу учнів до того, що в І дієвідміні крім букви е на позначення орфограми слабкої позиції, яка використана в слові ідете,  у словах ллєте та даємо трапилася буква є. Слід з’ясувати з учнями, що позначає ця буква в кожному з слів: у слові ллєте буква є позначає звук [е] після м’якого приголосного, а в даємо буква є позначає звукосполучення  [йе], де звук [й] належить основі слова, а звук [е] – належить закінченню. 

У вправі 6 учні читають текст «Про дві дієвідміни» і з’ясовують, які ще є букви на позначення голосних звуків у закінченнях, крім тих, що вони вже виявили в попередніх вправах (е (є), и). 

Йдеться про букву ї в закінченнях ІІ дієвідміни: -їш, їть, -їмо, -їте. Дітям вже відомо,  що після м’яких приголосних голосний звук [и] не трапляється, після м’яких є можливим звук [і]: [лис] - [л′іс]. Тому якщо основа слова закінчується на звук м’який звук [й], то в закінченнях ІІ дієвідміни трапляється звук [і], а не [и]. Наприклад: кричиш, але стоїш; гомониш, але таїш. Саме звук [і] разом з попереднім звуком [й] позначаються буквою ї.
Після виявлення та обговорення усіх букв голосних звуків, які можуть трапитися в особових закінченнях І та ІІ дієвідміни (таблиця на с. 6) учням пропонується визначити особові закінчення в поданих словах та вказати в дужках, до якої дієвідміни вони належать.  

Вправа 7 спрямована на вправляння у визначенні дієвідміни за 2 особою однини та виборі відповідної букви на позначення голосного звука в особовому закінченні. Можливе міркування: «Сто_те, орфограма в особовому закінченні, щоб визначити дієвідміну, змінюю за особами  сто_те – (ти) стоїш, закінчення -їш, це ІІ дієвідміна, тому пишу слово стоїте з буквою ї. Бер_мо, орфограма в особовому закінченні, щоб визначити дієвідміну, змінюю за особами  бер_мо  – (ти) береш, закінчення -еш, це І дієвідміна, тому пишу слово беремо з буквою е.  

Далі учні записують перші два абзаци, перевіряючи орфограми. 

Вправа 8 пропонується учням для самостійного опрацювання вдома. Діти пригадують історію з свого життя і записують її, перевіряючи орфограми. Якщо орфограму перевірити не можуть, то позначають її рискою. 

Урок за темою  «Визначення дієвідміни за допомогою словника»
Мета уроку:  виявити обмеження  в можливостях визначати дієвідміну за формою 3 особи множини; вправлятися у визначенні дієвідміни за словником; учитися співвідносити неозначену форма слова з формами теперішнього або майбутнього  часу; формувати контрольно-оцінні дії щодо орфографічної дії; удосконалювати навички парної  роботи з метою формування контрольно-оцінних дій. 
У вправі 9 учням пропонується записати дражнилку і перевірити орфограми слабкої позиції звука. Учитель звертає увагу учнів на те, що для визначення дієвідміни інколи форма 3 особи множини може не допомогти, а, навпаки, заплутати, бо правильно її утворити можна саме за умови знання, до якої дієвідміни належить слово. Це стосується низки слів: бачити (бачать – бачуть), носити (носять – носють), колоти (колять – колють), ходити (ходять – ходють), просити (просять – просють), кроїти (кроять – кроють). Зрозуміло, що  для дорослої людини, яка може себе контролювати завдяки умінню визначати дієвідміну, утворення форм 3 особи не є проблематичним, але для учнів це може складати серйозну перепону в роботі з особовими закінченнями.  Тому пропонується навчитися користуватися орфографічним словником саме з метою визначення дієвідміни, тому що така вказівка там є. Йдеться про те, що в словниках наводиться форма 2 особи однини незалежно від того, наголошене закінчення чи ненаголошене. Учні згадують, що в словнику слова-назви дій записують в неозначеній формі. Неозначена форма є початковою формою слів-назв дій. 
У вправі 10 учні вправляються в дієвідмінюванні слова-назви дії хотіти, з’ясовуючи за словником, що слово належить до І дієвідміни. Увага учнів привертається до історичного чергування звуків, яке дуже часто відбувається в основі слів-назв дій. 

У вправі 11 продовжується робота з визначення дієвідміни. Учням пропонується, працюючи в парах, записати  слова в два стовпчики: у перший стовпчик записати слова, у яких дієвідміну можна визначити за 2 особою однини (йдеться про те, що наголос падає на закінчення), у другий – слова, у яких дієвідміну можна визначити за словником. 

Інструкція до парної роботи:

1. Працюймо в парі. 
2. Розподіліть, хто відповідає з слова першого стовпчика,  а хто за слова другого стовпчика. 
3. Поміркуйте, як слід організувати роботу, щоб швидко і правильно записати слова в два стовпчики.
4. Виконайте завдання. 
Щоб виконати це завдання, учні спочатку утворюю форму 2 особи однини, пов’язуючи зі слово ти (наприклад, ти манúш) і з’ясовують, чи наголошене закінчення. Якщо закінчення наголошене, то записують слово у перший стовпчик з відповідною до дієвідміни буквою. Якщо закінчення ненаголошене, то учні утворюють неозначену форму. Для цього вони пов’язують слово-назву дії зі словами  хочу або треба ( наприклад, хочу мислити або треба мирити), знаходять слово в словнику, з’ясовують за поданим закінченням дієвідміну і записують слово в другий стовпчик з відповідною буквою. 

	За 2 особою однини
	За словником

	манимо

гриземо

мчимо

перемо

лишимо

шумимо
	мислите

мирите

кинемо

миємо

купимо


Після завершення парної роботи учні обговорюють результати. Тут постає питання стосовно слова куп_мо. Яку неозначену форму шукали учні в словнику? Купити чи купувати? Таке питання постає перед Яринкою з Андрійком, але можна бути впевненими, що й учням в класі теж нелегко з’ясувати, яка  з цих форм відповідає формі 1 особи множини куп_мо. 

Купити й купувати – це різні слова, хоча дія, яка названа цими словами та сама, але слова розрізнюються граматичним значенням виду. У дієслів  вид – це словорозрізнювальна граматична категорія, а не словозмінювальна. Наприклад, як граматична категорія роду у іменників. На даному етапі навчання немає потреби вводити терміни (доконаний вид, недоконаний вид), вчити визначати вид тощо, а от познайомити учнів з цим значенням необхідно.  Урахування саме цього значення є важливим при приведенні до початкової форми (неозначеної форми). Учням пропонується дізнатися про те, що всі форми слова-назви дії або можуть бути пов’язаними зі словом довго, або не можуть. Наприклад, можна сказати: довго купуємо і довго купувати, але не можна — ні довго купимо, ні довго купити.
У вправі 12 учні вправляються в умінні співвідносити неозначену форму та форми теперішнього або майбутнього часу, використовуючи слово довго. Діти можуть, наприклад, так міркувати:

«Довго крикнемо – так не можна сказати, тому і неозначена форма не повинна пов’язуватися зі словом довго: довго крикнути не можна сказати, а довго кричати – так можна сказати. Тому підкреслюємо крикнемо». 

Якщо є час учитель, крім поданих у вправі слів,  може продовжити роботу зі словами кида_мо (кидати, кинути), гримн_мо (гриміти, гримнути), догод_мо (догоджати, догодити).
Вправа 13 виконується самостійно вдома. 
Урок  за темою «Визначення дієвідміни за допомогою неозначеної форми того самого слова» 

Мета уроку:  виявити, що визначати дієвідміну можна за певними ознаками основи неозначеної форми; вправлятися в визначенні дієвідміни за неозначеною формою; удосконалювати навички парної роботи з метою формування дії контролю (учитель - учень). 
Вправа 14   спрямована на виявлення того, що визначати дієвідміну  слів-назв дій можна без словника, спираючись на певні особливості основи. Щоб дізнатися цього способу визначення дієвідміни,  учні проводять дослідження й з’ясовують, чим можуть відрізнятися основи неозначеної форми та форми 1 особи однини. Йдеться про те, що в основі неозначеної форми слів-назв дій можуть бути суфікси -и-, -і-, -а- (ход-и-ти, лет-і-ти, кро[й-і-]ти, держ-а-ти), а в основі форми 1 особи однини ці суфікси відсутні (ходити – ходжу, летіти – лечу, кроїти – крою, держати – держу). Додамо, що суфікс –а- себе так поводить тільки, коли в неозначеній формі він стоїть після шиплячого звука, в інших випадках він зберігається і в формі 1 особи однини (чит-а-ти – читаю). На основі виявлених особливостей основи неозначеної форми учням пропонується спосіб  визначення дієвідміни за допомогою неозначеної форми: якщо неозначена форма закінчується на -ити, -іти, -їти та –ати (після шиплячого), а в основі форми 1 особи однини суфікси -и-, -і, -а- відсутні, то такі слова належать до ІІ дієвідміни. 

Зазначимо, що усі інші слова (слова з іншими суфіксами (наприклад, будувати),  або без суфіксів (наприклад,  нести), або з суфіксами –и-, -і-, -а-, які присутні і в формі 1 особи однини (брити – брию, біліти – білію, читати – читаю) – належать до І дієвідміни. 
У вправі 15   учні продовжують працювати зі способом  визначення дієвідміни за допомогою неозначеної форми. Їм пропонується визначати дієвідміну за зразком: позичити (-ити) — позичу ( -и, ІІ), грюкати (-ати, не після шип., І). Тобто учні, прочитавши слово-назву дії в неозначеній формі, спочатку визначають, який суфікс є неозначеній формі (умовно ми говоримо про –іти, -іти, -ати тощо). Якщо неозначена форма не на –ити, -іти, -ати (після шип.), то робиться відразу висновок, що це слово належить до І дієвідміни. Якщо слово на –ити, -іти, -ати (після шип.), учні змінюють форму і ставлять у форму 1 особи однини, використовуючи зв’язок зі словом я: я позичу, я грюкаю. Учні записують форму 1 особи однини і дивляться, чи присутній або відсутній суфікс -и-, -і-, -а-, якщо вони були в неозначеній формі. Робиться висновок. 
Очікуваний запис:

Доїти (-їти) – дою (-і, ІІ). 

Співати (-ати, не після шип. І)

Біліти(-іти) – білію (-і, І).
Залежати (-ати, після шип.) – залежу (-а, ІІ).
 Завдання виконується під керівництвом учителя. Після обговорення кожного слова учитель пропонує учням розглянути схему визначення дієвідміни, яку запропонував Плямс і оцінити її: погодитися або не погодитися. Постає питання, чи потрібна схема для визначення І дієвідміни. Робиться висновок, що схема визначення І дієвідміни не потрібна, тому що всі слова, які не належать до ІІ дієвідміни слід віднести до І дієвідміни. 

Вправа 16  передбачає усвідомлення способу визначення дієвідміни за неозначеною формою. Для цього використовується парна робота за моделлю «учитель – учень». Робота з визначення дієвідміни виконується письмово на окремому аркуші формату А4. 

Інструкція до парної роботи: 

1. Працюймо в парі на окремому аркуші.

2. Домовтеся, хто буде «учителем», а хто «учнем»  у роботі з першими двома словами, потім поміняєтеся ролями. 

3. «Учень» виписує виділене слово-назву дії в неозначеній формі на аркуші та визначає дієвідміну за зразком, як це робили в попередній вправі. 

4. «Учитель» контролює дії учня і у разі незгоди висловлює свою думку. Після обговорення на аркуші фіксується узгоджений варіант. 

Результати парної роботи перевіряються. Потім учні самостійно записують текст, перевіряючи орфограми. 

Вправа 17 виконується учнями самостійно вдома. 
Урок  за темою «Перевірка орфограм слабких позицій звуків в особових закінченнях за сильною позицією» 

Мета уроку: вправлятися у визначенні дієвідміни за неозначеною формою; здійснювати орфографічну дію; удосконалювати навички парної роботи (взаємоперевірка). 
Вправа 18 спрямована на формування дії контролю щодо визначення дієвідміни  за неозначеною формою. Учні виконують завдання під керівництвом учителя, спираючись на поданий зразок. Учитель обговорює з учнями, що саме зафіксовано в зразку: «Щоб перевірити орфограму слабкої позиції в особовому закінченні в слові крут_ш, слід визначити дієвідміну. Для цього усно приводимо до неозначеної форми – (хочу) крутити. Ця форма закінчується на -ити, записуємо -ити, усно змінюємо слово – (я) кручу, суфікс -и- відсутній, записуємо -и- і перекреслюємо, слово належить до ІІ дієвідміни, записуємо ІІ. І тепер можемо записати форму слова крутиш, позначаючи орфограму буквою и. Орфограму підкреслюємо».  

Очікуваний запис:

Міша_ш      –       -ати, після шип., -а, І    –    мішаєш кашу, 

прос_мо      –      -ити, -и, ІІ                       –    просиш пробачення, 

пахн_те       –        І                                      –    пахнете духами, 

кро_мо        –       -їти, -і, ІІ                        –     кроїмо одяг.
У вправі 19 продовжується робота з формування дії контролю щодо визначення дієвідміни за неозначеною формою. Завдання виконується в парах (взаємоперевірка). 

 Інструкція до парної роботи:

1. Працюймо в парі, але кожний в своєму зошиті.

2. Кожний самостійно здійснює перевірку орфограм в особових закінченнях так, як це робили в попередній вправі: спочатку (перший стовпчик) записується слово і орфограма позначається  рискою, потім (другий стовпчик) записується, які ви визначали дієвідміну, а в третьому стовпчику записується слово і орфограма позначається буквою.  

3. Після завершення роботи обміняйтеся зошитами і перевірте роботу один в одного. 

4. Обговоріть результати перевірки. 

Очікуваний запис:

Мус_ш       –   -ити, и, ІІ    –    мусиш

Станеш      –        І             –   станеш

Мрі_ш       –        І             –    мрієш

Потім учитель з учнями підбиває підсумки їхньої парної роботи, приділяючи особливу увагу тим парам, де виникли протиріччя у визначенні дієвідміни. 

Далі учні обговорюють професії, які їм подобаються і записують останні самостійно записують останні 4 рядки вірша. 

Вправа 20 надає учням можливість повправлятися в визначенні дієвідміна за неозначеною формою, виконуючи завдання самостійно. 

Очікуваний запис:

Зна_те          –          І              –     знаєте

Вирост_мо  –   -ити, -и, ІІ     –    виростимо

Говор_те       –   -ити, -и, ІІ    –    говорите

Далі учні обговорюють оповідання Вс. Нестайко «Пригода в кукурудзі» та пригадують події з власного життя. 
Вправа  21 виконується учнями вдома.
Очікуваний запис:

Куп_ш           –      -ити, -и, ІІ     –     купиш
Зав’яж_ш      –        І                    –    зав’яжеш

Побіга_ш      –        І                    –     побігаєш

Пообід_ш     –         І                    –    пообідаєш

Дістан_ш       –        І                    –     дістанеш
1. Розум за_ гроші не _купиш. 2. Однією рукою вузлика не _зав’яжеш.
3. Не _побігаєш — не _пообідаєш. 4. Задер носа — кочергою не _дістанеш.
Урок за темою  «Дієвідмінювання слова хотіти» 

Мета уроку: уточнити схему визначення дієвідміни за неозначеною формою (слово хотіти), вправлятися у визначенні дієвідміни за неозначеною формою; здійснювати орфографічну дію; учитися брати участь у загальнокласній навчальній дискусії, удосконалювати навички самостійної роботи з метою формування дії контролю та оцінки. 
Вправа 22 спрямована на уточнення схеми визначення дієвідміни за неозначеною формою. Йдеться про те, що слово хотіти, якщо діяти за наявною схемою, слід відносити до ІІ дієвідміни. Так само розмірковує Яринка (с.14) і, безумовно, деякі учні в класі. Але декілька уроків тому, коли учні виконували вправу 10, вони вже з’ясували, що слово  хотіти має особові закінчення І дієвідміни. Саме про це згадує Петрик в діалозі з Яринкою. Можливо, що й деякі учні в класі про це теж пам’ятають. Постає питання, чи немає в схемі визначення дієвідміни за неозначеною формою помилки.  Слід визнати, що є. Схему треба уточнити. Уточнення стосується того, що слово хотіти є виключенням із списку слів на -іти, у яких у формі 1 особи однини відсутній суфікс –і: хотіти – хочу. Хоча це слово за усіма ознаками основи повинно належати до ІІ дієвідміни, воно має особові закінчення І дієвідміни. Учні уточнюють схему. 

У вправі 23 продовжується робота із формами слова хотіти.  Учні читають вірш Л. Костенко, змінюючи за особою та числом слово хотіти: хочуть. Вірш можна запропонувати учням завчити напам’ять, щоб легше утримати в пам’яті форму слова хочуть (суржик дає форму хотять для слова хотіти в 3 особі множини). 

Потім учні записують вірш, перевіряючи орфограми. 

Вправа 24 спрямована на усвідомлення  помилок в утворенні форм у 3 особі однини в деяких слова-назвах дії: наприклад, заходе чи заходить. Щоб уникати цих помилок,   учням пропонується перевіряти себе у разі сумнівів, з’ясовуючи до якої дієвідміни належить слово. 

Очікуваний запис:

	І дієвідміна
	ІІ дієвідміна

	тихне
	заходить

	німіє
	виходить 

	одпочиває
	


Вправа 25 виконується вдома самостійно. 

Урок за темою  «Cистематизація дій під час перевірки орфограм слабкої позиції звука в особових закінченнях»

Мета уроку:  систематизувати дії під час перевірки орфограм слабкої позиції в особових закінченнях;  узагальнити відомості про способи визначення дієвідміни; вправлятися у визначенні дієвідміни; здійснювати орфографічну дію; удосконалювати навички парної роботи з метою спільного обговорення.  
Вправа 26 спрямована на систематизацію дій під час перевірки орфограм слабкої позиції в особових закінченнях. Йдеться про те, що учні вже дізналися, що визначати дієвідміну можна за 2 особою однини, якщо закінчення в цій формі наголошене, або за неозначеною формою. Але стає очевидним, що «або» вимагає уточнення. Так у даній вправі учні натрапляють на протиріччя: якщо в слові сп_мо дієвідміну визначати за неозначеною формою (саме так робить Яринка), то слід визнати, що це слово належить до І дієвідміни і орфограма позначається  буквою е; але якщо визначати дієвідміну за 2 особою однини (саме так робить Андрійко), то слід визнати, що це слово належить до ІІ дієвідміни і орфограма позначається буквою и. Таке протиріччя, на яке натрапили персонажі (а, можливо, й учні), дозволяє Петрикові поставити під сумнів саму схему визначення дієвідміни.  Але справа не в помилковості схеми, а у відсутності в учнів систематизації наявних знань. Учні уточнюють  (систематизують) свої знання про способи визначення дієвідміни. Дійсно, є різні способи (за 2 особою однини і за неозначеною формою), але слід розуміти, що ці способи доповнюють один одного: якщо закінчення 2 особи однини наголошене, то дієвідміну слід визначати за цим закінченням; якщо закінчення 2 особи однини ненаголошене, то дієвідміну слід визначати за неозначеною формою.

Виконуючи вправу 27 учні вправляються в перевірці орфограм слабкої позиції звука в особових закінченнях, визначаючи дієвідміну. Робота виконується під керівництвом учителя. Уже під час перевірки орфограми в першому сполученні слів – тремт_те від холоду – учитель пропонує з’ясувати, у якій послідовності слід діяти, щоб обрати відповідний спосіб. Учні оцінюють схему Плямса (с. 17) як таку, що чітко фіксує послідовність дій під час визначення дієвідміни.   

 У вправі 28, яку учні виконують вдома самостійно, треба змінити слова-назви дій за особами, так щоб отримати відповідні форми та записати текст, перевіряючи орфограми. 

Очікуваний запис:
Погода і_ негода
                                      І                                                                    ІІ
Ми завжди чекаємо на прогноз погоди.  Від_ погоди залежить багато 
                          І

чого. Чи збережемо ми врожай на_ полях? Чи  буде  вдалим похід?
У давнину погодою вважався теплий сонячний день. А про дощ і_ вітер 
                                                                               І

 говорили — негода. Зараз під_ погодою ми маємо на_ увазі різні 
                                                                                                      І

 атмосферні явища. А коли погода погана, ми так само кажемо — негода. 
Урок  за темою «Постфікс -ся»
Мета уроку: систематизувати отримані знання про знання про закінчення І та ІІ дієвідміни, уточнити послідовність дій у разі запису слів, коли орфограма слабкої позиції є в особовому закінченні; вправлятися в визначенні дієвідміни; здійснювати орфографічну дію; учитися брати участь у загальнокласній навчальній дискусії; удосконалювати навички парної роботи з метою формування дій контролю та оцінки (взаємоперевірка). 
Вправа 29 спрямована на рефлексію своїх дій під час перевірки орфограм слабкої позиції звука в особовому закінченні, систематизацію отриманих знань про дві дієвідміни та уточнення схеми запису слова. Учні перечитують уже відому їм розмову Плямсом, Петриком, Яринкою та Андрійком стосовно перевірки орфограм в словах здобуд_ш та побач_ш і з’ясовують, чого саме бракувало в знаннях учням на той момент, який секрет особових закінчень учні відкрили на останніх уроках. Обговоривши відомості про закінчення двох дієвідмін, про способи визначення дієвідмін, учні вносять уточнення в схему «Як записати слово без помилок»: «визначаю дієвідміну». 

Приступаючи до виконання вправи 30, учитель зачитує текст «Що було не так?» та обговорює з учнями, що могло не сподобатися героєві оповідання під час відвідування його друзями. Далі учитель пропонує записати текст, перевіряючи орфограми.

Ця вправа  дозволяє учням повправлятися в здійсненні  орфографічної дії в різних частинах слова (префікс, корінь, особове закінчення)  та у визначенні дієвідміни для перевірки орфограми в особовому закінченні. Робота виконується в парі з метою формування дій контролю та оцінки. Для цього використовується взаємоперевірка. 

Інструкція до парної роботи: 
1. Працюймо в парі. 
2. Кожний записує речення, перевіряючи орфограми і позначаючи орфограму буквою. 
3. Обміняйтеся зошитами та перевірне роботу одне в одного. 
У ході перевірки учитель привертає увагу учнів до закінчення в слові крит_мося, з приводу чого у Яринки та Петрика  виникло здивування.  

Учитель вислуховує міркування учнів  стосовно закінчення в слові крит_мося і пропонує перевірити їхні думки, порівнюючи граматичні закінчення та лексичні значення пар слів: навчаю – навчаюся, одягаю – одягаюся, крутимо – крутимося, повертаємо – повертаємося. Учні впевнюються, що граматичні значення в кожній парі будуть однакові, а от лексичні значення різні, бо в словах навчаюся, одягаюся, крутимося, повертаємося з’являється вказівка на та, що дія виконується стосовно себе: навчаю себе, одягаю себе тощо. Робиться висновок, ще значення «себе» додає в словах значуща частина –ся. Уводиться її назва – постфікс – і графічна позначка. Учитель обов’язково звертає увагу на вимову цього слова: наголошеним є другий склад в порівнянні із вимовою слова суфікс, де наголошеним є перший склад. Також звертається увага на те, що постфікс в словах знаходиться після закінчення. У словах з постфіксом основа слова розірвана.  

У вправі 31 учні, у разі наявності часу,  можуть повправлятися в доборі споріднених слів до поданих слів-назв дій з постфіксом -ся, і з’ясувати, що не завжди в мові утворюються пари споріднених слів з постфіксом -ся та без нього. Наприклад, слово побачитися має споріднене слово побачити без постфікса -ся, а от слова усміхаюся та розбіглися споріднених слів-назв дій без постфікса -ся не мають. 

Вправа 32 пропонується учням для самостійного опрацювання вдома. Учні записують сполучення слів, перевіряючи орфограми, а також усно вправляються в доборі споріднених слів без постфікса -ся.  З’ясовується, що слова усміхаюся, лінуюся, дотримуюся, дивлюся, дізнаюся, забаряюся, здригаюся не мають споріднених слів-наз дій  без постфікса -ся. 
Урок  за темою «Позначення звука [с':] у словах-назвах дій буквосполученням шс (дивишся)»
Мета уроку: розширити уявлення учнів про позиційне чергування   звуків – чергування шиплячих із свистячими в позиції перед свистячими, виявити проблематичність позначення звука [с':]  на стику закінчення та постфіксу в словах-назвах дій по слуху; здійснювати орфографічну дію та вправлятися в перевірці орфограм слабкої позиції звука; вправлятися в визначенні дієвідміни; учитися письмово переказувати текс-опис; удосконалювати навички парної роботи з метою формування дій контролю та оцінки (взаємоперевірка). 
Вправа 33   спрямована на вправляння у визначенні дієвідміни за неозначеною формою та перевірці орфограм в особових закінченнях. 

Після виконання цього завдання учні намагаються усно утворити від записаних слів  споріднені слова з постфіксом -ся. Учитель слухає, як вимовляють учні утворені споріднені слова, звертає увагу учнів на те, що вимова [грайешс′а] є орфографічною, що за правилами літературної вимови слід говорити [грайес′:а]. Далі учні читають текст «Шипіти заборонено», з якого дізнаються про позиційне чергування шиплячих звуків із свистячими в позиції перед свистячими. 

Звертається увага на те, що в 2 особі однини звуки  [с':а]  позначаються буквосполучення шся. Учитель може звернути увагу учнів на те, що довгий звук [с':]  можна почути не лише на стику особового закінчення та постфіксу, а й в основі на стику кореня та суфікса, наприклад, в слові-назві предмета коло[с':а]. Але у цьому слові позначення звука   [с':]  відповідає правилам графіки, відомим учням ще з першого класу, що подовжені приголосні позначаються на письмі двома буквами. 

Учні записують слова з постфіксом -ся, підкреслюючи усі орфограми: граєшся, миєшся, навчаєшся, чіпляєшся, обороняєшся, схиляєшся, переховуєшся. 

У вправі 34   учні продовжують працювати з орфограмою -шся. Їм пропонується утворити від поданих форм 1 особи однини форму 2 особи однини і записати сполучення слів. Під час запису слова-назви у формі 2 особи однини перед учнями постають одночасно два орфографічні завдання: позначення голосного звука в особовому закінченні на основі визначення дієвідміни слова і позначення звука [с':]  на стику особового закінчення та постфіксу. Учні працюють в парах з метою формування дій контролю та оцінки (взаємоперевірка). 

Інструкція до парної роботи: 
1. Працюймо в парі. 
2. Кожний записує сполучення слів, змінюючи форму 1 особи однини на 2 особу однини та перевіряючи орфограми і позначаючи орфограми буквами. 
3. Обміняйтеся зошитами та перевірне роботу одне в одного. 
Вправа 35  передбачає письмовий переказ тексту-опису. Учні читають текст «У новій квартирі» та після обговорення тексту вибирають ту частину, у якій міститься опис Мартусиної кімнати.  Обговорюється план переказу: 1. Меблі в кімнаті Мартусі. 2. Прикраси на стелі та стінах. 3.  Призначення кімнати. 
Вправа 36 виконується учнями самостійно вдома. Очікуваний запис:

1. Як погнешся, то чогось доб’єшся. 2. Березень березовим віником зиму вимітає, а весну в_ гості запрошує. 3. Краще на п’ять хвилин раніше, ніж на_ хвилину пізніше. 4. Грудень рік кінчає, а зиму починає. 5. У нього не _розживешся і_ серед зими льодом. 6. У _березні кожух і_ без_ ґудзиків теплий. 7. З _ким поведешся, від_ того й_ наберешся. 
Урок  за темою «Позначення звука [ц':] у словах-назвах дій буквосполученням тьс (дивиться)»
Мета уроку: розширити уявлення учнів про позиційне чергування   звуків і виявити проблематичність позначення звука [ц':]  на стику закінчення та постфіксу в словах-назвах дій по слуху; здійснювати орфографічну дію та вправлятися в перевірці орфограм слабкої позиції звука; вправлятися в визначенні дієвідміни; удосконалювати навички парної роботи з метою формування дій контролю та оцінки (взаємоперевірка). 

Вправа 37  передбачає роботу, аналогічну тій, що виконувалася вже учнями на попередньому уроці у вправі 33. Учні намагаються усно утворити від записаних слів  споріднені слова з постфіксом –ся, звертаючи увагу на те, чи усі слова дозволяють це зробити. Виявляється, що від двох слів: пурхають та кричить  – утворити споріднені слова-назви дій з постфіксом -ся. Далі постає питання, як правильно вимовляти  утворені слова. Скоріше за все учні під час утворення слів вимовляють їх орфографічно, наприклад: [забавл′айут′с′а]. Далі учні читають текст «Свистячі розбійники» і розширюють свої знання про позиційне  чергування звуків в позиції перед свистячими. На попередньому уроці учні дізналися про чергування шиплячих із свистячими, тепер йдеться про чергування зубних звуків перед свистячими (які, до речі,  теж є зубними) зубними. Зазначимо, що нема ніякої необхідності вводити додаткову термінологію з класифікації звуків, тобто додатково до термінів шиплячі та свистячі звуки вводити термін зубні звуки. Достатньо обмежитися спостереженням за поведінкою звуків [т']  та  [с'], як це й описано в тексті.   
Звертається увага на те, що в 3 особі однини та множини звуки  [ц':а]  позначаються буквосполучення ться. 

Учні записують слова з постфіксом -ся, підкреслюючи усі орфограми: забавляються, мчиться, гойдаються, умиваються. 
У вправі 38   учні продовжують працювати з орфограмою -ться. Їм пропонується прочитати та відгадати загадки, а потім з пам’яті записати їх, підкреслюючи орфограми. Щоб запам’ятовування відбулося з орфографічним орієнтуванням, учитель пропонує учням підкреслити усі орфограми в тексті , а потім приступити до запису під самодиктування. Очікуваний запис:

Крикнеш – 

Озивається,
Шукаєш – 

Ховається. 

Дивиться на_ землю,
Як зерно клює.
Дивиться на_ небо,
 Як водичку п’є. 
Вправа 39  пропонує учням утворити від поданих форм 1 особи множини слів-назв дій форму 3 особи множини  і записати сполучення слів. Під час запису слова-назви дії у формі 3 особи множини учні натрапляють на орфограму ться  на стику особового закінчення та постфіксу.

Очікуваний запис:

Хапаються за_ соломинку, тримаються на_ поверхні, доброзичливо вітаються, розлучаються з_ друзями, роззуваються в_ коридорі, зустрічаються вранці, швидко розвиваються.

У вправі 40   учні продовжують працювати з орфограмою -ться. Їм пропонується утворити від поданих форм 1 особи однини слів-назв дій форму 3 особи однини  і записати сполучення слів.
Очікуваний запис:

Раптом дивується, швидко крутиться, зненацька пробуджується, повільно пересувається, пригощається цукерками, наряджається до_ театру, слухається батьків. 

Виконуючи цю вправу, учні виявляють особливості написання закінчення форми 3 особи однини у словах І дієвідміни с постфіксом -ся: перед постфіксом -ся пишеться закінчення -еть (-єть) на відміну від форми 3 особи однини без постфікса -ся. Наприклад: дивує, але дивується; пробуджує, але пробуджується тощо.

У вправі 41 учні вправляються у дієвідмінюванні слова з постфіксом -ся: сміятися – та визначають особові закінчення.  

Вправа 42 виконується учнями самостійно вдома. Очікуваний запис:

1. Не навчишся плавати,  поки у_ вуха води не _набереш. 2. На _ годину спізнишся, за_ рік не _доженеш . 3.Чим  розумний стидається , тим дурний величається. 4. Тоді просо засівається, як глухий дуб розвивається. 5. Хто топиться, той за_ соломинку вхопиться. 
Урок  за темою «Перевірка орфограм слабкої позиції звука в особових закінченнях слів з наголошеними префіксами»

Мета уроку: систематизувати отримані знання про орфограми -шся та -ться, уточнити послідовність дій у разі запису слів, коли орфограма слабкої позиції є в особовому закінченні; вправлятися в визначенні дієвідміни; з’ясувати, як впливає на визначення дієвідміни наявність наголошеного префікса в слові; здійснювати орфографічну дію; учитися брати участь у загальнокласній навчальній дискусії; удосконалювати навички парної роботи з метою формування дій контролю та оцінки (взаємоперевірка). 
Вправа 43 дозволяє учням здійснити рефлексію своїх дій під час перевірки орфограм слабкої позиції звука в особовому закінченні і систематизувати отримані знання про орфограми -шся та -ться. Учні виявляють зроблене Плямсом уточнення в схемі «Як записати слово без помилок» та намагаються пояснити його. Це уточнення стосується  орфограм -шся та –ться, які учні виявили в словах-назвах дій з постфіксом -ся. 

Вправа 44 виконується в парах з метою формування дій контролю та оцінки.  Інструкція до парної роботи: 
1. Працюймо в парі. 
2. Кожний записує сполучення, перевіряючи орфограми і позначаючи їх буквами. 
3. Обміняйтеся зошитами та перевірне роботу одне в одного. 
Виконуючи вправу 44, учні натрапляють на протиріччя під час визначення дієвідміни в слові вибіж_ш: якщо визначати за неозначеною формою, то слід визнати, що слово належить до І дієвідміни. Якщо ж звернутися до словника, то виявляються, що у слова закінчення ІІ дієвідміни. Саме на це звертають увагу в своєму діалозі персонажі Петрик та Яринка. Учням пропонується спочатку висловитися стосовно міркувань Петрика та Яринки, а потім дослідити, як може впливати поява префіксу в словах на зміну наголосу. Учні зачитують пари слів:  вúбіжиш – біжúш, вúнесеш – несéш, вúсидиш – сидúш, вúпереш – перéш, зáйдеш – йдéш, прúйдеш – йдéш. З’ясовується, що поява в слові префікса часто пов’язана з тим, що саме він «перетягує» на себе наголос з особового закінчення. Якщо такий префікс відкинути, то часто виявляється (але не завжди), що особове закінчення є наголошеним і, відповідно, за цим закінченням можна перевірити орфограму. Робиться висновок, що в словах-назвах дій з наголошеним префіксом слід спочатку відкинути префікс, а потім визначати дієвідміну. 

У вправі 45   учні продовжують вправлятися в визначенні дієвідміни та здійсненні орфографічної дії. Подані сполучення слів учням пропонується розподілити в два  стовпчики: у перший стовпчик записати сполучення зі словами-назвами дій, у яких для перевірки орфограми в особовому закінченні достатньо відкинути наголошений префікс, а в другий стовпчик – ті, де треба визначати дієвідміну. 

Очікуваний запис:

	Виб’єш скло

вийдеш у поле

виплетеш светр

випливеш на берег


	виграєш приз

ледве вимовиш

витримаєш випробування

викинеш у смітник

вискочиш надвір


У вправі 46   продовжується робота з вдосконалення  орфографічної дії. Учні прочитавши веснянку та пригадавши інші відомі їм веснянки, записують перші два речення, перевіряючи орфограми.

Очікуваний запис:

Виоремо нивочку довгеньку,
Посіємо гречку чорненьку.
Гречка вродиться,

Женчики найдуться, 

Гречку чик-чик, чик-чик. 

Вправа 47 виконується учнями самостійно вдома.
Урок  за темою «Перевірка орфограм слабкої позиції звука особових закінченнях у процесі письма»

Мета уроку:  вправлятися в здійсненні перевірки орфограм слабкої позиції звука наявними способами; формувати контрольно-оцінні  дії під час здійснення орфографічної дії; удосконалювати навички групової роботи з метою формування дій контролю та оцінки  («Естафета»). 

У вправі 48 учням після читання та обговорення тексту «Палац казок» пропонується самостійно записати текст, перевіряючи орфограми слабкої позиції звука. У тексті передбачено орфограми в усіх частинах слова: у префіксі (префікс роз-), у корені, в особових закінченнях, на стику закінчення та постфіксу (орфограма -ться). Усі ці орфограми учні вже спроможні перевірити самостійно. Не виключається, що деякі орфограми деякі учні позначать рисками. Бажано обговорити з учнями питання, коли в них все ж таки ще виникають труднощі в роботі з орфограмами і наголосити на тому, що не слід боятися позначати орфограму рискою у разі, коли не вдалося знайти перевірку, а в пам’яті немає готового зразка. Таке позначення показує учневі над чим йому слід ретельніше попрацювати.  

Вправа 49  спрямована на формування в учнів контрольно-оцінних  дій під час здійснення орфографічної дії. Учням необхідно не лише знайти помилки в записці Робін Ґуда  та виправити їх, а й класифікувати ці помилки за способами перевірки орфограм, заповнюючи таблицю на с.27. Завдання, як і в усіх попередніх  аналогічних  вправах, виконується спільно в групі. Перед початком групової роботи учитель зачитує (або переказує) вступний до вправи текст. Потім учитель пропонує перейти до роботи в групі й перевірки записки. 

Інструкція до групової роботи:
1. Працюймо  в групі: одні учні перевіряють речення, решта заповнює таблицю на основі їхніх результатів.
2. Розподіліть, хто працює з реченнями, а хто з таблицею. 

3. Коли усі, хто перевіряє, закінчать роботу, починається обговорення помилок.    
4. Кожний по черзі називає, які саме помилки він знайшов, решта учнів погоджується або висловлює свою думку. Після узгодження помилок ті учні, які заповнюють таблицю, повинні з’ясувати, у якій частині слова  було допущено помилку і поставити відповідну позначку («галочку») на рядку з цією частиною. 

Вправа  50 виконуються учнями самостійно вдома. Ця вправа спрямована на формування дії самооцінювання: учні повинні визначитися, чи впевнені вони в написанні поданих словникових слів чи ні, і  в залежності від своєї оцінки, розподілити слова по різних стовпчиках. Слова, в написанні яких учні не впевнені, учні відшукують в орфографічному словнику та перевіряють орфограми. В обох стовпчиках учні підкреслюють орфограми слабкої позиції. 
Урок  за темою «Перевірка орфограм слабкої позиції звука особових закінченнях у процесі письма»

Мета уроку: вчитися здійснювати пошукову дію в умовах невизначеності, вправлятися в здійсненні перевірки орфограм слабкої позиції звука наявними способами; формувати контрольно-оцінні  дії під час здійснення орфографічної дії; вчитися будувати текст-розповідь на основі сюжетних малюнків; удосконалювати навички групової роботи з метою спільного обговорення («Учнівська рада»). 

Виконання вправи 51 передбачається в груповій роботі («Учнівська рада»).  Завдання спрямоване на здійснення пошукової дії в умовах невизначеності. Учням пропонується серед поданих слів-назв дій знайти слово, яке не належить ані до І, ані до ІІ дієвідміни. Раніше на уроках учні не обговорювали наявність таких слів у мові, учні впевнені, що слова-назви дій належать або до І, або до ІІ дієвідміни.  Учні об’єднується в групи і в ході спільного обговорення намагаються розібратися, про яке слово йдеться і позначити це слово «галочкою».  Важливо, щоб учитель відстежив, як ведеться обговорення в групах та на основі чого висуваються гіпотези. Різна дитяча пошукова стратегія повинна стати предметом наступного обговорення.  Мається на увазі те, що учитель не просто опитує групи, яке слово вони визнали таким, що не належить ані до І, ані до ІІ дієвідміни, а обговорює з учнями, як вони шукали таке слово. 

Інструкція до групової роботи:
1. Працюймо  в групі.
2. Серед поданих чотирьох слів слід  обрати таке, що не належить ані до І, ані до ІІ дієвідміни.

3. Поміркуйте, як ви будете це робити. 

4. Вислухайте усі гіпотези, які виникли: кожний наводить свої докази.   

5. У разі згоди усіх учасників групи між собою напроти слова ставиться відповідна позначка («галочка»). 
Правильно обране слово: їсти.  
У вправі 52 учням пропонується скласти нову розповідь про те, як Плямс подорожував по своїй Галактиці і знайшов там планету Зеранту. Опис уявної планети Зеранти – мета цієї вправи.  Учні роздивляються малюнки, обговорюють їх і усно складають план розповіді, спираючись на малюнки. Наприклад:

5. Завдання від Наукового Центру Плямсиди.

6. Курс на планету Зеранту.

7. Огляд з орбіти.

Потім декілька учнів усно складають розповідь за планом. До розповіді учні добирають заголовок. Наводимо один з варіантів розповіді. 

Космічна красуня

Одного разу Плямс здивував друзів своєю розповіддю про космічну подорож. Якось він виконував завдання від Наукового Центру Плямсиди. Завдання полягало в пошуку нової планети Зеранти.

 Плямс вирушив у подорож на своєму власному космічному літаку. Все йшло по плану. Скоро прибори стали показувати знак тривоги. Попереду з’явилася невідома планета.  

Плямс розхвилювався. Перший раз в житті він відкрив нову планету.  Дозвіл на посадку Центр не дав. Це робитиме екіпаж дослідників. А Плямс був розвідником. Плямс міг лише здалеку роздивитися планету. 

Йому захотілося взяти в руки пензель і малювати різними фарбами.  От зелень лісів та голубизна морів і річок. А от жовтизна пісочних рівнин. А це коричневі і чорні великі  галявини. Яка ж красива Зеранта! Мов ялинкова прикраса!
Далі учитель просить дітей записати складену розповідь.  Орфограми слабкої позиції треба позначати рисочкою.   

Вправа 53 пропонується для самостійного опрацювання вдома. Ця вправа спрямована на формування дії оцінювання. Учні самостійно добирають слова до свити короля (слова, які належать до І дієвідміни і мають форму 2 особи однини)  та свити королеви (слова, які належать до ІІ дієвідміни і мають форму 1 особи множини).  

Наприклад:

Свита короля: граєш, тримаєш, пригощаєш, пишеш, готуєш . 
Свита королеви: ходимо, кричимо,говоримо, радимо, дружимо. 

Вправа 54 має додатковий характер і виконується вдома за бажанням. Учні читають текст «Секрети слів-наз дій» і дізнаються про три секрети української мови, які розширюють їхні знання про слова-назви дій.  Ці секрети стосуються особливостей дієвідмінювання деяких слів: 1) група слів, які не належать ані до І, ані до ІІ дієвідміни і мають свій набір особових закінчень (істи, дати та всі, що закінчуються на -вісти (розповісти, відповісти тощо); 2) слова, які в неозначеній формі мають різні основи (стелити та слати), а в особових формах мають однакові основи і тому розрізнюються лише особовими закінченнями (стелиш та стелеш тощо), тому що належать до різних дієвідмін; 3) слова дуже схожі і за лексичним значенням, і за фонетичним складом, але які належать до різних дієвідмін (летіти – літати, нести – носити, пливти – плавати). 

Вправа спрямована на розвиток навчально-пізнавального інтересу учнів. Учням пропонується спробувати застосувати самостійно отримані знання. 
У «Зошиті з самооцінювання» учням пропонується попрацювати з карткою № 6. (Коментарі до роботи з кожним завданням надані у ч.1, с. 16 – 17 цього методичного посібника.) Перше завдання цієї картки включає запис під диктування тексту «Про морські судна». 

Про морські судна

Що ви знаєте про_ морські судна? Потрапляєш у_сучасний порт і дивуєшся. Пасажирські теплоходи, військові кораблі, вантажні баржі.
Здавна слов’яни плавали в _легких човнах. Обшивали їх березо-вою корою. Рухали такий човен веслярі.
На  зміну стародавнім човнам прийшли дерев’яні. Веслярів замінили вітрила. Згодом часи вітрильників теж минули. Морями й океанами пливуть сучасні металеві судна. Вони обладнані найновішими комп’ютерами.
Останнім часом з’являються гідролітаки, плавучі крани, водні велосипеди.
Далі учитель пропонує перейти до виконання наступного завдання. Учні читають подані варіанти  запису слів, вибирають той рядок, у якому у якому всі слова записані без помилок,  і поруч з ним у квадратику роблять позначку – ставлять «галочку». 

      А. Вибіжиш, працюєш, знайдиш, піклуються, купиш, граєшся
       Б. Вибіжиш, працюєш, знайдиш, піклуюця, купиш, граєсся
        В. Вибіжиш, працюєш, знайдеш, піклуються, купиш, граєшся
       Г. Вибіжиш, працюєш, знайдеш, піклуюця, купиш, граєсся
 Правильний варіант – В. 

 На наступному уроці, коли вчитель повертає учням перевірені роботи, учні дивляться на свої результати в підсумковій таблиці і самостійно знаходять своє місце на сходинках досягнень, враховуючи наведені на с. 3 ознаки кожної сходинки. Учні розфарбовують відповідну сходинку, порівнюють свій результат з результатами попередньої роботи.   
Повторення в кінці року 

Навчальний матеріал до розділу програми  «Повторення  в кінці року»  міститься в зошиті-посібнику № 4 в останній главі, яка має назву «Що ми знаємо та вміємо?». 
Урок за темою «Лексичне та граматичне значення слова»

Мета уроку:  мотивувати учнів на повторення вивченого; актуалізувати знання про лексичне та граматичне значення; удосконалювати контрольно-оцінні дії стосовно уміння розрізнювати форми слова та споріднені слова; вправлятися в умінні визначати значущі частини слова; удосконалювати навички групової роботи за типом мікродискусії та парної з метою формування дій контролю та оцінки.  

Сюжетна заставка. Учитель, як і завжди,  виразно зачитує (або дослівно переказує) сюжетний діалог, поданий на с.31 зошита-посібника, у якому Плямс, Петрик, Андрійко та Яринка обговорюють питання, чи достатньо вміти писати, щоб спілкуватися на відстані шляхом листування. Мотивацією для подальшого обговорення вивченого стає пропозиція дідуся розібратися в тому, що може завадити взаєморозумінню між тим, хто пише листа, і тим, хто його потім читає. 

Вправа 55 виконується у формі бесіди учителя з учнями.   Учням пропонується прочитати уривок з листа одного вченого  іншому вченому і обговорити, чи зрозуміло, про що повідомляє автор цього листа. Немає ніяких сумнівів, що прочитаний текст є незрозумілим для учні. І причина цього полягає в тому, що в тексті використано незнайомі слова. Учні можуть пригадати, що мається на увазі під лексичним значенням слова («Слова називають певні явища дійсності або вказують на них»). З’ясувати лексичне значення можна в тлумачному словнику або в більш освіченої людини. 

У вправах 56 – 57 продовжується робота з лексичним значенням слова, але вона розгортається  в груповій формі. 
Інструкція до групової роботи

1. Об’єднайтеся в групи.

2. Розподіліть між собою, хто за який рядок відповідає.

3. Кожний подумайте, яке слово зайве на рядку, і чому ви так уважаєте.

4. Обміняйтеся думками одне з одним. У разі згоди усіх учасників групи викресліть зайве слово. 

5. Після завершення роботи дайте знак, що готові обговорювати результати своєї роботи

Учитель вислуховує думки представників різних груп стосовно зайвих слів на кожному  рядку, допомагає учням узгодити думки у разі протиріч і пропонує записати остаточні висновки стосовно того, що об’єднує на кожному рядку слова: споріднені слова, синоніми, антоніми, терміни. 

Потім учні продовжують працювати в групі і створюють завдання (тобто добирають слова), подібне до того, що тільки що виконали.

Інструкція до групової роботи

1. Об’єднайтеся в групи.

2. Розподіліть між собою, хто за відповідає за рядок споріднених слів, хто – за рядок синонімів, хто – антонімів, а хто – за рядок термінів..

3. Кожний подумайте, які три слова можна запропонувати так, щоб одне було зайвим. 

4. Обміняйтеся думками одне з одним. У разі згоди усіх учасників групи запишіть слова кожного рядка. 

5. Після завершення роботи дайте знак, що готові обговорювати результати своєї роботи

У вправі 58 учні пригадують, що таке переносне значення слова (образна назва дійсності). Потім вони працюють самостійно і утворюють сполучення слів так, вибираючи відповідне слово з дужок, щоб виділене слово мало переносне значення ( сміється сонечко, плаче бурулька, чиста душа, солодке слово, холодний погляд). 

Далі учням пропонується в парах побудувати речення з одним із сполучень слів, записати його, скласти з ним діалог так, щоб воно було відповіддю на запитання, та підготуватися до розігрування цього діалогу перед однокласниками. 

 Вправа 59 виконується у формі бесіди учителя з учнями.   Учням пропонується прочитати електронного листа, який отримав тато Андрійка від іноземного друга його сина. Учитель обговорює з учнями, чи зрозумілі учням слова, які використано у цьому листі, тобто чи відомі учням лексичні значення цих слів. Чому лист не виглядає написаним «по-українські»? Учням пропонується самостійно записати текст по-українські, тобто змінюючи слова так, щоб з’явився між ними зв’язок. 

Далі виявляється, що Яринка та Петрик зрозуміли текст по-різному: Яринка зрозуміла, що Майкл запрошує Андрійка до себе в гості на день народження, а Петрик зрозумів, що Майкл може приїхати на день народження до Андрійка. Йде обговорення, як зрозуміли учні в класі, і чому так сталося, що можна зрозуміти по-різному. Різне розуміння пояснюється тим, що в словах української мови є значення відмінка, яке виражається різними формами слова. У Майкла в листі слова-назви предметів записано в початковій формі і тому невідомо, що він мав на увазі. Можна зрозуміти по-різному,  а тому і використати різні форми: приїхав Андрійко та приїхати до Андрійка.  Саме це і сталося, коли Яринка та Петрик робили свої записи. Учні виділяють закінчення та основу у формах Андрійко,  до Андрійка. 

У вправі 60 учням пропонується записати якомога більше форма слова вода (максимальна кількість – 14 форм)  та споріднених слів до слова вода. У записаних споріднених словах учні визначають значущі частини слова.

Вправи 61 - 62. Д ля самостійної роботи вдома учні отримують завдання розв’язати кросворд, вставляючи в подані фразеологізми пропущені слова (слона, пальці, вода, світу, носа), а також за бажанням скласти кросворд з подібним завданням для товариша. 

Урок за темою «Значущі частини слова. Позиційне та історичне чергування звуків»
Мета уроку: актуалізувати знання про значущі частини слова та послідовність дій під час їхнього визначення; уточнити знання про постфікс; повправлятися у виявленні історичного та позиційного чергування під час утворення споріднених слів та форм того самого слова; удосконалювати контрольно-оцінні дії під час визначення значущих частин, утворення споріднених слів та форм того самого слова; удосконалювати навички парної та групової роботи з метою спільного обговорення. 
Вправа 63. Учням пропонується повправлятися у визначенні кореня слова в парі споріднених слів. Важливо, щоб учитель вимагав від учнів дотримуватися словотворчих зв’язків під час визначення кореня в споріднених словах. Вислуховуючи дитячі пояснення, учитель вносить необхідні уточнення. 

Наприклад: 

Похід – ходжу. Ці слова споріднені, тому що у похід ходять, похід – це пересування пішки. Корінь: -хід- – -ходж-. Відбувається історичне чергування [д]//[дж].
Черговий – черга. Ці слова споріднені, тому що черговий – це той, який іде за попереднім у певній послідовності, є наступним щодо черговості. Корінь: -черг-. Відбувається позиційне чергування [(e]//[е].
Любов – люблю. Ці слова споріднені, тому що любов відчувають, коли мають з кимось глибокий сердечний зв'язок, тобто люблять когось. Корінь: -люб- – -любл-. Відбувається історичне чергування [б]//[бл′].
Зупинитися – зупинка. Ці слова споріднені, тому що зупинитися – це зробити зупинку, тобто на якійсь час перервати дію. Корінь: -зупин-. Відбувається позиційне чергування [(e]//[и].
Сон – снитися. Ці слова споріднені, тому що снитися – це з’являтися у сні. Корінь: -сон- – -сн-. Відбувається історичне чергування [о]//[Ø].
Птах – пташиний. Ці слова споріднені, тому що пташиний – це такий, як у птаха, або нагадує чим-небудь птаха, або обладнаний для птахів. Корінь: -птах- – -пташ-. Відбувається історичне чергування [х]//[ш].
Просять – просьба. Ці слова споріднені, тому що просити – це звертатися до когось з просьбою. Корінь: -прос- – -прось- Відбувається позиційне чергування [с′]//[з′]. У слові просять м’якість приголосного  [с′] позначає буква наступного голосного звука, а в слові просьба м’якість приголосного [з′] позначено буквою ь. 
Учні після обговорення записують пари слів у два стовпчики, ураховуючи історичне чи позиційне чергування відбулося в корені слова. 
У вправі 64 учням пропонується утворити за допомогою суфіксів -ок-, -ець-, -ень- споріднені слова від поданих слів та записати їх поруч у другий стовпчик. У записаних словах визначаються значущі частини.

Далі утворені слова слід змінити і знайти таку форму слова, у якій у суфіксі відбувається історичне чергування. Йдеться про чергування голосного з нулем звука: [о]//[Ø], [е]//[Ø]. Форм слова з історичнім чергуванням у суфіксі може бути декілька: дубки, дубка, дубку, дубком тощо.  Обирається одна з них. Форми слова записуються в третій стовпчик. У записаних формах слова визначаються значущі частини. Учні звертають увагу на можливість скористатися правилом історичного чергування для перевірки орфограм слабкої позиції у суфіксі: якщо [е]//[Ø], то проміжний звук позначається буквою е. 

Утворені споріднені слова та форми слова:

	Дуб 
	дубок
	дубка

	Гак 
	гачок 
	гачка

	Син
	синок 
	синка

	Україна
	українець
	українця

	Перемогти
	переможець
	переможця

	Блазнювати
	блазень 
	блазня


Вправа 65 дозволяє учням повправлятися у визначенні складу слова. Робота виконується в групі з метою організації мікродискусії. Учням треба знайти й виписати лише ті слова, до складу яких входить префікс. Це такі слова: вислів, долинати, наголос, незлий, незламний, поштовх, предовгий, пречудовий, привіт, пролісок (галявина), скерувати. 

Поданій моделі відповідає слово незламний. 

Вправа  66 пропонується учням для виконанні в парі. Пара використовується з метою спільного обговорення. Учні знаходять та виписують слова з постфіксом, визначаючи в них значущі частини: зустрілися, зупинилися, спинилися, взялись. Слово взялись дозволяє звернути увагу учнів на те, що крім постфікса –ся в словах інколи вживається посфікс –сь.  Не виключається, що деякі учні можуть зацікавитися словами кудись та колись, передбачаючи, що там є постіфікс -сь. Щоб перевірити цю думку, учитель ще раз пропонує учням пригадати, яку частину слова називають постфіксом (значуща частина основи, яка стоїть після закінчення) і перевірити, чи є в словах кудись та колись закінчення. З’ясувавши, що це незмінні слова, учні доходять висновку, що –сь у даних словах є суфіксом. 
Далі за наявності часу учні обговорюють своє бачення того, яка погода видалася в цей день.
Вправа 67 спрямована на самостійне опрацювання вдома. Учням слід розподілити подані слова за схемами. 
Корінь + закінчення: пісок, зáмок (будівля), грудень, столиця.

Корінь + суфікс + закінчення: лісок, лежень, злоба, столик. 

Префікс + корінь+ суфікс + закінчення: зломити, схвалити.

Префікс + корінь+ суфікс + закінчення+ постфікс: засміюся, приснитися, наласуєшся.
Слово, яке не підходить ні до однієї зі схем: замóк (для замикання). Споріднені слова – замкнути, увімкнути, перемкнути – дозволяють стверджувати, що в складі цього слова є префікс, корінь, закінчення (за/мок/Ø). 

Урок за темою «Послідовність дій під час запису слів. Способи перевірки орфограм.»

 Мета уроку: актуалізувати знання про послідовність дій під час запису слова; повправлятися у перевірці орфограм; удосконалювати контрольно-оцінні дії під час здійснення орфографічної дії, удосконалювати навички парної та групової роботи з метою спільного обговорення. 
Вправа 68  націлена на те, щоб учні пригадали, що слід роботи, щоб записати слово без помилок.  Йдеться про послідовність дій під час запису слова (див. узагальнену схему на с. 45, а також список словникових слів, с. 47). 

Вправа 69 виконується в групі. Учням слід обговорити та узгодити свої думки стосовно вибору рядка, усі слова якого можна записати по слуху, тобто серед них немає слів з орфограмами. Такими є слова тертого рядка: день, бур’ян, яблуко, люстра. 

Учитель у разі потреби обговорює з учнями правила графіки (позначення твердості та м’якості приголосних звуків, позначення звука [й] у різних позиціях).
Вправа 70 спрямована на повторення перевірки орфограм слабкої позиції за сильною позицією. 

Вправа 71 виконується в два етапи. Спочатку учні читають текст і усно перевіряють орфограми. Потім учні переходять до парної роботи.   Парна робота дозволить учням у ході спільного обговорення свідомо розподілити слова з орфограмами у два стовпчики в залежності від способу перевірки.  

 Інструкція до парної роботи:

1. Працюймо в парі.

2. Один відповідає за слова, орфограми в яких можна перевірити за сильною позицією. Другий – за слова, орфограми в яких можна перевірити за правилом історичного чергування.

3. Погодьте свої пропозиції щодо розподілу слів.
4. Слова запишіть кожний у своєму зошиті в два стовпчики, позначаючи орфограми слабкої позиції рискою.

5. Перевірте запис одне одного. 

Очікуваний запис:

	Земля

Легкий

Тепленький

Щебетання
	Скатертиною

Промені

Вітерець




  Учитель звертає увагу учнів на слово просинаються, у якому орфограми перевіряються за спеціальними правилами. 

Слово просинатися (або просипатися) означає «переставати спати; пробуджуватися від сну; прокидатися). Учні можуть спробувати використати правило історичного чергування для цієї орфограми
Вправа 72 спрямована на роботу з усіма відомими способами перевірки орфограм слабкої позиції і повторення правопису слів, які пропонуються програмою для опанування, тобто так званих «словникових» слів. Крім роботи з удосконалення орфографічної дії вправа передбачає усну роботу з побудови тексту-розповіді про участь у тій чи іншій шкільній виставі. 
Вправа 73 опрацьовується самостійно учнями вдома. Учитель може запропонувати учням спиратися на схему «Як записати слово без помилок» (с. 45), щоб легше пригадати, які орфограми з’являються в учнів першого класу («Велика літера»), другого класу (орфограми слабкої позиції в корені слова, що можна перевірити за сильною позицією або словником), третього класу(орфограми слабкої позиції у будь-якій частині слова, що можна перевірити за сильною позицією, за правилом історичного чергування, за словником; орфограми –шся, -ться; не з дієсловами).  
Урок за темою «Текст-опис»

Мета уроку: актуалізувати для учнів знання про текст-опис; удосконалювати уміння складати текст-опис; удосконалювати навички самоконтролю та самооцінки під час самостійної роботи. 
 Вправа 74.  Мета вправи – мотивувати учнів на складання тексту-опису. Учні складають текст, використовуючи довідку та план. Далі учням пропонується самостійно записати складений текст.

Вправа 75 пропонуються для самостійного опрацювання вдома. Учням пропонується написати листа Плямсові з розповіддю про очікування від наступного навчального року. Також учні читають текст «Дорогі діти!» на с. 40.

ПОУРОЧНЕ ПЛАНУВАННЯ

3 клас 2 півріччя

	№ п/п
	Тема уроку
	Матеріал до уроку

	IV. Основа  як носій лексичного значення слова і закінчення як носій граматичного значення слова 


	1 (65)
	Лексичне значення слова. Основа як носій лексичного значення слова
	"Укр. мова",  ч. 3,

стор. 3,

впр. 1 – 4

д.з. впр. 5

	2 (66)
	Однозначні та багатозначні слова
	"Укр. мова",  ч. 3,

впр. 6 - 8

д.з. впр. 9

	3 (67)
	Пряме і переносне значення слова
	"Укр. мова",  ч. 3,

впр. 10 - 12

д.з. впр. 13

	4 (68)
	Синоніми та їх роль
	"Укр. мова",  ч. 3,

впр. 14 - 17

д.з. впр. 18

	5 (69)
	Антоніми
	"Укр. мова",  ч. 3,

впр. 19 - 22

д.з. впр. 23

	6 (70)
	Фразеологізми
	"Укр. мова",  ч. 3,

впр.  24 - 28

д.з. впр. 28

	7 (71)
	РМ
	

	8 (72)
	Знайомство з етимологією слова
	"Укр. мова",  ч. 3,

впр. 29 - 31

д.з. впр. 32

	9 (73)
	Омоніми
	"Укр. мова",  ч. 3,

впр. 33 - 37

д.з. впр. 37

	10 (74)
	Закінчення як носій граматичного значення слова 
	"Укр. мова",  ч. 3,

впр. 38, 39

д.з. впр. 40

	11 (75)
	Систематизація знань про значення слів
	"Укр. мова",  ч. 3,

впр. 41, 42

д.з. впр. 43

	12 (76)
	Самооцінювання
	"Зошит з самооцінювання",

Картка № 5

	13 (77)
	Перевірна робота № 1 Мовна тема 3 
	

	14 (78)
	РМ
	

	V. Закінчення як значуща частина слова. Перевірка орфограм слабких позицій звуків у закінчення слів 


	15 (79)
	Граматичне значення числа. 
	"Укр. мова",  ч. 3,

стор. 25,

впр. 45 - 47

д.з. впр. 48

	16 (80)
	Граматичне значення відмінка. Поняття про відмінкові закінчення. 
	 "Укр. мова",  ч. 3,

впр. 49 - 51

д.з. впр. 52

	17 (81)
	Відмінювання слів-назв предметів. Називний відмінок як початкова форма слова
	"Укр. мова",  ч. 3,

впр. 53 - 56

д.з. впр. 57

	18 (82)
	Граматичне значення роду в слів назв-предметів та слів-назв ознак. Правопис закінчень слів-назв предметів та слів-назв ознак.
	"Укр. мова",  ч. 3,

впр. 58 - 61

д.з. впр. 62

	19 (83)
	Перевірна робота № 2 Контрольний переказ
	

	20 (84)
	Граматичне значення роду в слів-назв дій. 
	"Укр. мова",  ч. 3,

впр. 63 - 65

д.з. впр. 66

	21 (85)
	РМ
	

	22 (86)
	Граматичне значення особи. Особові закінчення слів-назв дій. 
	"Укр. мова",  ч. 3,

впр. 67 - 69

д.з. впр. 70

	23 (87)
	Граматичне значення часу.
	"Укр. мова",  ч. 3,

впр. 71 - 73

д.з. впр. 74

	24 (88)
	Систематизація знань про закінчення як значущу частину слова
	"Укр. мова",  ч. 3,

впр. 75, 76

д.з. впр. 77

	25 (89)
	Перевірна робота № 3. Диктант
	

	V. Закінчення як значуща частина слова. Перевірка орфограм слабких позицій звуків у закінчення слів 
                                     (продовження, 4 зошит)

	26 (90)
	Перша та друга дієвідміни слів-назв дій. Визначення дієвідміни за допомогою особових форм того самого слова
	"Укр. мова",  ч. 4,

Стор.3

впр. 1 - 4

д.з. впр.4

	27(91)
	Перша та друга дієвідміни слів-назв дій. Визначення дієвідміни за допомогою особових форм слова
	"Укр. мова",  ч. 4,

впр. 5 - 7

д.з. впр. 8

	28 (92)
	РМ
	

	29 (93)
	Визначення дієвідміни за допомогою словника. 
	"Укр. мова",  ч. 4,

впр. 9 - 12

д.з. впр. 13

	30 (94)
	Визначення дієвідміни за допомогою неозначеної форми того самого слова.
	"Укр. мова",  ч. 4,

впр. 14 - 16

д.з. впр. 17

	31 (95)
	Перевірка орфограм слабких позицій звуків в особових закінченнях за сильною позицією.
	"Укр. мова",  ч. 4,

впр. 18 - 20

д.з. впр. 21

	32 (96)
	Дієвідмінювання слова хотіти
	"Укр. мова",  ч. 4,

впр. 22 - 24

д.з. впр. 25

	33 (97)
	Cистематизація дій під час перевірки орфограм слабкої позиції звука в особових закінченнях
	"Укр. мова",  ч. 4,

впр. 26 - 27

д.з. впр. 28

	34 (98)
	Перевірна робота № 4 Аудіювання
	

	35 (99)
	РМ
	

	36 (100)
	Постфікс -ся
	"Укр. мова",  ч. 4,

впр. 29 - 31

д.з. впр. 32

	37 (101)
	Позначення звука [с':] у словах-назвах дій буквосполученням шс (дивишся). 
	"Укр. мова",  ч. 4,

впр. 33 - 35

д.з. впр. 36

	38 (102)
	Позначення звука [ц':] у словах-назвах дій буквосполученням тьс (дивиться).
	"Укр. мова",  ч. 4,

впр. 37 - 41

д.з. впр. 42

	39 (103)
	Перевірка орфограм слабкої позиції звука в особових закінченнях слів з наголошеними префіксами
	"Укр. мова",  ч. 4,

впр. 43 - 46

д.з. впр. 47

	40 (104)
	Перевірна робота № 5 Списування
	

	41 (105)
	Перевірка орфограм слабкої позиції звука особових закінченнях у процесі письма 
	"Укр. мова",  ч. 4,

впр. 48 - 49

д.з. впр. 50

	42 (106)
	РМ
	

	43 (107)
	Перевірка орфограм слабкої позиції звука особових закінченнях у процесі письма
	"Укр. мова",  ч. 4,

впр. 51 - 52

д.з. впр. 53

	44 (108)
	Самооцінювання 
	"Зошит з самооцінювання",

Картка з самооцінювання  № 6

	45 (109)
	Перевірна робота № 6 Мовна тема 4
	

	VI. Повторення в кінці року

	46 (110)
	Лексичне та граматичне значення слова. 
	"Укр. мова",  ч. 4,

Стр. 31

впр. 55 - 60 

д.з. впр. 61

доп. 62

	47 (111)
	Значущі частини слова. Позиційне та історичне чергування звуків 
	"Укр. мова",  ч. 4,

впр. 63 - 66

д.з. впр. 67

	48 (112)
	Орфограми слабких позицій звуків та способи їх перевірки. Послідовність дій під час запису слів.
	"Укр. мова",  ч. 4,

впр. 68 - 72

д.з. впр. 73

	49(113)
	Текст-опис.


	"Укр. мова",  ч. 4,

впр. 74 

д.з. впр. 7

	50 (114)
	РМ
	

	51 (119)
	Перевірна робота № 7 Диктант
	

	52 (120)
	Узагальнення вивченого в 3 класі
	


Резерв – 5 уроків

Перевірні роботи

3 клас,  2 семестр

	№ з/п
	Вид  перевірної  роботи
	 № уроку
	     Дата

	1. 
	Перевірка мовних знань і вмінь
	13
	

	2. 
	Контрольний переказ
	19
	

	3. 
	Диктант
	25
	

	3.
	Аудіювання 
	34
	

	4.
	Списування 

	40
	

	5
	Перевірка мовних знань і вмінь 
	45
	

	6.
	Диктант
	50
	

	7.
	Діалог
	протягом півріччя
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